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Kolejne wydanie 
Magazynu  „PULS” ukaże się 

we wtorek, 12 września

reklama

reklama

Jak finansować budowę dróg lokalnych?
Niezależnie od tego, ile pieniędzy by
przeznaczono na budowę dróg lokalnych to
zawsze ich będzie za mało. Infrastruktura
drogowa to podstawa rozwoju samorządów. Nie
są one jednak w stanie samodzielnie udźwignąć
kosztów budowy oraz modernizacji sieci
lokalnych dróg.

Niedawno pojawiła się propozycja posłów Prawa i Sprawiedli-
wości, by wprowadzić dodatkową opłatę paliwową, a wpływy z niej
przeznaczyć na Fundusz Dróg Samorządowych. Ostatecznie PiS
wycofał się z tego pomysłu, ale problem pozostał…

Jak więc finansować budowę dróg lokalnych? Pytanie to zada-
liśmy samorządowcom, parlamentarzystom i przedsiębiorcom.

Zachęcamy do lektury ich wypowiedzi na str. 11-13.

ogłoszenie własne wydawcy
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Budowa ulicy Sońskiej – wspólna inwestycja miasta i powiatu.
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Kolejne wydanie
magazynu „PULS” ukaże się
we wtorek, 16 października
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reklamaTrwa kampania wyborcza

Kampania przed tegorocznymi wyborami samorządowymi jest stosunkowo krótka. Listy kandy-
datów zostały już zarejestrowane. Teraz komitety prezentują je wyborcom. Przekonują także do 
poparcia ich programu. Kto zrobił to najlepiej, przekonamy się 21 października.

PRZEGLĄD WYDARZEŃ Z KAMPANII WYBORCZEJ PUBLIKUJEMY NA STR.8.

Zbliżają się wybory samorządowe. Bardzo ważne, szczególnie w 
kontekście rozdziału środków unijnych, jest to - kto będzie repre-
zentował powiat ciechanowski w Sejmiku Województwa Mazo-
wieckiego. 

Przyjrzeliśmy się listom kandydatów do Sejmiku w 
okręgu nr 4, w skład którego oprócz powiatu ciechanow-
skiego wchodzą także powiaty: gostyniński, mławski, płoc-
ki, płoński, przasnyski, pułtuski, sierpecki, sochaczewski, 
żuromiński, żyrardowski oraz miasto na prawach powiatu 
– Płock. Listy, wystawione przez 13 komitetów, omawia-
my zgodnie z kolejnością numerów, które im przyznano 
w drodze losowania. W naszym zestawieniu w pierwszej 
kolejności wymieniamy kandydatów, którzy jako miejsce 
zamieszkania wskazali miejscowość leżącą na terenie powia-
tu ciechanowskiego. Uwzględniliśmy też kandydatów, któ-
rych z naszym powiatem łączą znaczące związki rodzinne 
lub zawodowe.

O 9 manda-
tów radnych, któ-
re są do zdobycia 
w naszym okręgu 
wyborczym, ubie-
gać się będzie 120 
kandydatów (spo-
śród których 20 
jest mieszkańcami, 
bądź ma związki rodzinne lub zawodowe z powiatem cie-
chanowskim).

Nasz powiat na liście Komitetu Wyborczego Wybor-
ców Bezpartyjni Samorządowcy reprezentuje Roman Nie-
siobędzki (poz. 2) – działacz społeczno-samorządowy.

Z Komitetu Wyborczego Polskiego Stronnictwa Lu-
dowego kandyduje Elżbieta Szymanik (poz. 7) – wice-
dyrektor Mazowieckiej Jednostki Wdrażania Programów 
Unijnych i prezes Zarządu Miejskiego PSL w Ciecha-
nowie. Na liście jest także mieszkająca w Przasnyszu 
Wiesława Krawczyk (poz. 3) – szefowa ciechanowskiego 
Sanepidu i obecna wiceprzewodnicząca Sejmiku Woje-
wództwa Mazowieckiego.

Koalicyjny Komitet Wyborczy Platforma.Nowoczesna 
reprezentuje Małgorzata Rzeplińska (poz. 5) – działaczka 
opozycji demokratycznej w czasach PRL. Na liście znalazł 
się też mieszkający w Żurominie Rafał Woźnowski (poz. 9) 

– dyrektor ciechanowskiej delegatury Urzędu Marszałkow-
skiego Województwa Mazowieckiego.

Z listy Koalicyjnego Komitetu Wyborczego SLD Lewi-
ca Razem kandyduje Jerzy Spodobalski (poz. 5) – urzędnik 
oraz wieloletni działacz ruchu młodzieżowego. Liderem li-
sty jest Włodzimierz Czarzasty – szef krajowych struktur 
SLD, związany rodzinnie z Łagunami (gm. Opinogóra).

Na liście Komitetu Wyborczego Ruch Narodowy RP 
nasz powiat reprezentują: Marek Mossakowski (poz. 3) – 
lider ciechanowskich struktur Ruchu Narodowego, Małgo-
rzata Turowska (poz. 5) - przedsiębiorca oraz Magdalena 
Kucińska (poz. 6) - bankowiec.

Komitet Wyborczy Wyborców KUKIZ’15 wystawił Ir-
minę Ochenkowską (poz. 2) – przedsiębiorcę, a zarazem 
życiową partnerkę posła Marka Jakubiaka.

Komitet Wyborczy Wyborców Wolność w Samorządzie 
reprezentują: Mateusz Siennicki (poz. 1) – przedsiębiorca 

i prezes okręgu 
Partii Wolność, 
Joanna Tyśkiewicz 
(poz. 5) – banko-
wy analityk biz-
nesowy oraz Prze-
mysław Ciesielski 
(poz. 8) - informa-
tyk.

Z listy Komitetu Wyborczego Prawo i Sprawiedliwość 
startuje Wiesław Kownacki (poz. 6) – przedsiębiorca rolny 
i lider Klubu Gazety Polskiej w Ciechanowie. Na liście zna-
lazł się też pochodzący z gminy Regimin Rafał Romanow-
ski (poz. 1) – wiceminister rolnictwa i rozwoju wsi.

Komitet Wyborczy Wyborców Jedność Narodu - Wspólno-
ta reprezentować będą: Wojciech Bardoński (poz. 1) – przedsię-
biorca i lider formacji politycznej Narodowy Front Polski, Maria 
Kuczyńska (poz. 2) – technik odzieżowy, Włodzimierz Magalski 
– informatyk (poz. 3) oraz Leszek Wiśniewski (poz. 6).

W naszym okręgu wyborczym swe listy wystawiły tak-
że: Komitet Wyborczy Partia Zieloni, Komitet Wyborczy 
Partii Razem, Komitet Wyborczy Wyborców Zjednoczenie 
Chrześcijańskich Rodzin oraz Komitet Wyborczy Wolni i 
Solidarni. Na listach tych komitetów nie znalazł się jednak 
żaden mieszkaniec powiatu ciechanowskiego.

TM

Wybory samorządowe 2018

Kto z naszego powiatu do Sejmiku?



2
na tapecie www.pulsciechanowa.pl

reklama

reklama

ogłoszenie

27 września Terytorialsi po raz pierwszy ob-
chodzili swoje Święto. Na terenie koszar 5. 
Mazowieckiej Brygady Obrony Terytorialnej z 
udziałem kombatantów odbyły się uroczysto-
ści, by uczcić pamięć bohaterów walk 
o niepodległość, których tradycje 
kultywuje nowy rodzaj Sił Zbrojnych.

Data obchodów nawiązuje 
do powstania Polskiego Państwa 
Podziemnego i podkreśla histo-
ryczną tożsamość dzisiejszych 
żołnierzy.

Celebrując pierwsze święto 
Wojsk Obrony Terytorialnej 
skupiono się na oddaniu hołdu 
poprzednikom Terytorialsów, 
czyli Żołnierzom Niezłomnym, 
których tradycje kultywują 
żołnierze WOT. Honorowymi 
gośćmi uroczystości byli kom-
batanci Ziem Północnego Ma-
zowsza, dzięki którym mogła 
odbyć się „żywa lekcja historii”. 

Uroczystościom na terenie ciecha-
nowskich koszar towarzyszył również 
pokaz sprzętu wojskowego oraz pre-
lekcja przeprowadzona przez dyrektora 

Muzeum Żołnierzy Wyklętych – Jacka 
Karczewskiego.

Delegacje żołnierzy zapaliły zni-
cze na ciechanowskich grobach i przy 
pomnikach pamięci żołnierzy niepod-
ległościowego podziemia oraz Armii 
Krajowej.

Dla 5. MBOT uroczystość miała 
szczególny wymiar, ponie-
waż w przededniu obchodów 
pierwszego święta nowego ro-
dzaju Sił Zbrojnych, patron 
Brygady st. sierż. Mieczysław 
Dziemieszkiewicz - ps. „Rój”, 
został pośmiertnie awan-
sowany do stopnia podpo-
rucznika. 26 września, z rąk 
Sekretarza Stanu w Kancela-
rii Prezydenta RP Andrzeja 
Dery, akt nadania pierw-
szego stopnia oficerskiego 
odebrał bratanek „Roja” 
- Marek Dziemieszkiewicz, 
któremu towarzyszył Do-
wódca 5. Mazowieckiej Bry-
gady Obrony Terytorialnej.

5 MBOT/TM
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Kupię mieszkanie M-2, M-3 
parter lub I piętro 

w bloku na Aleksandrówce
okolice „Biedronki”. 

Tel. 604-264-468

ogłoszenie ogłoszenie

Sprzedam zbiorniki MAUZER 1000 litrów

tel. 503 752 743
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reklamaogłoszenie

5. Mazowiecka Brygada Obrony Terytorialnej

Pierwsze Święto Terytorialsów
Nasze miasto za ak-
tywne aplikowanie o 
środki unijne i szcze-
gólny wkład w rozwój 
regionu zostało wy-
różnione nagrodą Mar-
szałka Województwa 
Mazowieckiego.

Statuetka została 
przekazana podczas 
wizyty studyjnej 
w Ciechanowie, w 
której wzięli udział 
przedstawiciele jed-
nostek z całej Pol-
ski, zajmujących się 
wdrażaniem środków 
unijnych. 

Przedstawiciele Urzędu Marszał-
kowskiego Województwa Mazowieckie-
go, Mazowieckiej Jednostki Wdrażania 
Programów Unijnych oraz jednostek 
z różnych części kraju odwiedzili Cie-

chanów, jako przykład 
miasta skutecznego 
w pozyskiwaniu fun-
duszy zewnętrznych, 
mogącego pochwalić 
się wieloma realizo-
wanymi projektami. 
Goście przyjrzeli się z 
bliska m.in. zrewitali-
zowanej wieży ciśnień, 
par&ride przy dworcu 
kolejowym oraz hali 
targowej, przejechali 
zmodernizowaną ulicą 

Sienkiewicza, przebudo-
wywaną Mazowiecką i 
Niechodzką. 

Nagrodą dla Ciechanowa marszałek 
docenił zarówno wysokość pozyskanych 
przez miasto środków, jak również ilość 
i różnorodność prowadzonych i przepro-
wadzonych już inwestycji i działań.

UM/TM

Za aktywność w pozyskiwaniu środków unijnych

Kolejna nagroda dla Ciechanowa

Od lewej: płk dypl. Andrzej Wasielewski - Dowódca 5. Mazowieckiej Bry-
gady Obrony Terytorialnej, Andrzej Dera - Sekretarz Stanu w Kancelarii 
Prezydenta RP oraz Marek Dziemieszkiewicz – bratanek „Roja”.
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Jaki będzie Ciechanów za 5 lat, jeśli prezydent 
Kosiński teraz wygra wybory? 

Po ostatnich latach ogromnego wysił-
ku inwestycyjnego, Ciechanów pozytywnie 
zaskoczył mieszkańców, przyjezdnych oraz 
tych, którzy stąd pochodzą i odwiedzają 
miasto. Za 5 lat zaskoczy jeszcze bardziej, 
bo nie można odmówić nam jednego: kon-
sekwencji w dążeniu do celów oraz mak-
symalnego zaangażowania. Wymagam od 
siebie, wymagam od moich współpracowni-
ków. W ten sposób realizujemy i będziemy 
realizować wielkie rzeczy.
Energia do pracy jest ta sama, co w 2014 roku, 
kiedy rozpoczynał Pan swoją kadencję? 

Każdy kolejny zrealizowany projekt daje 
mi jeszcze większą dawkę energii oraz po-
woduje stawianie nowych wyzwań. W ra-
tuszu po prostu robimy swoje i patrzymy w 
przyszłość. Nie oglądamy się na maruderów, 
którym dla zasady nigdy nic nie pasuje.
Może będzie krócej, jeśli zapytam, czego nie 
udało się zrobić w trakcie pierwszej kadencji?

Zostało zrobione więcej niż było pierwot-
nie zaplanowane. Na każdym kroku widać 
efekty: od modernizacji i budowy nowych 
dróg, ścieżek rowerowych, parkingów, przez 
nowe obiekty sportowo-rekreacyjne, jak bież-
nia na stadionie, kompleks boisk przy ul. 17 
Stycznia, odnowione kąpielisko Krubin i ba-
sen odkryty czy zakończona właśnie budowa 
skateparku, aż po nowe budowle, jak hala 
targowa czy park nauki przy zrewitalizowanej 
wieży ciśnień. Są też inwestycje prywatnego 
biznesu, które powstały przy wsparciu admi-
nistracyjnym miasta, np. zakład pracy Norco-
spectra czy wyczekiwany od lat McDonald’s.
To zacznijmy od dróg. Przypomnijmy te najważ-
niejsze modernizacje.

Ulica Sienkiewicza. Dzisiaj wizytówka 
miasta, bo modernizacja nadała ulicy uro-
ku i klimatu. Sońska, Kargoszyńska, Mazo-
wiecka i Niechodzka, drogi łączące ul. Po-
wstańców Wielkopolskich z pętlą miejską, 
Kwiatowa. Zaczęliśmy budowę drogi z Cie-
chanowa do Opinogóry oraz wschodniej 
obwodnicy Ciechanowa, która wyprowadzi 
z centrum spory ruch samochodów ciężaro-
wych. Wszędzie przy tych ulicach powstały 
bądź powstają ścieżki rowerowe. Do tego 
wiele innych modernizacji, jak chociaż-
by Augustiańska, Bielińska, Łukasiewicza. 
Wkrótce będziemy rozpoczynać prace na 
Granicznej, Asnyka, Wesołej i Gruduskiej. 
Kolejne lata będą równie intensywne na 
ciechanowskich drogach. 
Powiedziane zostało nieco o ścieżkach rowero-
wych. Został też wprowadzony Ciechanowski Ro-
wer Miejski. Widzimy, że się przyjął i mieszkańcy 
już pytają o przyszłość.

Rower publiczny przypadł mieszkań-
com do gustu, dlatego przyszłość jest pod 
tym względem jasna. W przyszłym roku 
nowe stacje, w mieście łącznie będzie ich 
osiem. Do tego jedna stacja w Opinogórze. 
Więcej rowerów to mniej samochodów i 
zdrowsi mieszkańcy.
Wielu inwestycji nie udałoby się przeprowadzić 
w Ciechanowie, gdyby nie pozyskanie dużych 
pieniędzy z Unii Europejskiej. Wiemy, że są pro-
jekty, na które miasto ma już takie pieniądze, 
ale czekamy na rozpoczęcie tych inwestycji.  

Tak, mówimy tu o dwóch takich projek-
tach. Pierwszy to odnowienie „Krzywej Hali” 
oraz zagospodarowanie placu Piłsudskiego. 
Inwestycja rozpocznie się w najbliższych ty-
godniach, za chwilę pojawią się rusztowania 
przed budynkiem. Pozyskaliśmy 90% dofi-
nansowania zewnętrznego. Drugi projekt to 
termomodernizacja 7 budynków na osiedlu 
Bloki. W tym przypadku jesteśmy na etapie 
szukania wykonawcy, ale pieniądze na realiza-
cję mamy już zapewnione. 
Wrócę do pytania o to, co się nie udało. Niektórzy 
obserwatorzy żartują, że radni się nie udali. Współ-

praca z Radą Miasta nie była łatwa w tej kadencji. 
Pod tym względem w przyszłości może 

być chyba tylko lepiej (śmiech). Bycie rad-
nym nie może polegać na załatwianiu swoich 
prywatnych interesów. Oczywiście nie chcę 
uogólniać, bo w obecnej Radzie Miasta są 
osoby, które mocno się angażują w solidną 
pracę na rzecz Ciechanowa, nie podchodząc 
do swojej roli w samorządzie w sposób ide-
ologiczny i z tymi ludźmi współpraca układa 
się bez zarzutu. Mam nadzieję, że w kolejnej 
kadencji takie osoby będą już w większości. 
Wierzę w mądrość mieszkańców Ciechanowa, 
bo wybór radnych, którzy będą współpraco-

wać z prezydentem oznacza, że wiele inicjatyw 
można przeprowadzić sprawniej i szybciej.
Zaproponował Pan 40 nowych inicjatyw, które są 
planem na drugą kadencję. 

Wiele z propozycji to strategiczne działa-
nia, które będą kontynuacją tego, co już ro-
bimy. Przykładem może być budowa nowego 
przedszkola i żłobka. Już podpisaliśmy umowę 
na dokumentację techniczną tego budynku 
przy ul. Szwanke. Zapowiedziałem również 
budowę nowego miejskiego „Parku Roślin” 
na Jeziorku. Już złożyliśmy wniosek o pozy-
skanie środków zewnętrznych. W Szkole Pod-
stawowej nr 7 zamontowaliśmy indywidualne 

szafki dla uczniów, chcemy teraz zrobić to w 
kolejnych placówkach. 
Są też nowe inicjatywy, które powodują błysk w 
oku wielu mieszkańców, kiedy o tym się wspo-
mina. 

Można byłoby skupić się tylko na prze-
budowie dróg i podstawowych sprawach in-
frastrukturalnych. Jednakże miasto musi tęt-
nić życiem na wielu płaszczyznach, musi być 
atrakcyjne, musi przyciągać. Dlatego realizu-
jemy innowacyjne rzeczy, nietypowe na skalę 
ogólnopolską. Chcemy odnowić młyn przy 
Nadrzecznej i stworzyć tam sale konferencyj-
ną do organizowania dużych wydarzeń, co 
pozwoli przyciągnąć na przykład biznesowe 
eventy. Odnowienie „Kanałów” oraz budowa 
bulwarów nad Łydynią są kolejnymi strate-
gicznymi działaniami, które wpisujemy w 
plany miasta.
Wielu mieszkańców zwraca uwagę, że Urząd Mia-
sta się otworzył, że prezydent jest dostępny dla 

zwykłych ludzi. Rozumiem, że akurat w tym obsza-
rze zmiany nie zajdą w kolejnej kadencji. 

Powiedzenie „pycha kroczy przed upad-
kiem” głęboko do serca powinna wziąć 
sobie każda osoba sprawująca funkcję pu-
bliczną z wyboru. Nic nie jest dane na za-
wsze. W moich działaniach zawsze była 
rzetelność, uczciwość i otwartość. Będę się 
tego trzymał. Zamykanie się w gabinecie to 
nie mój styl. Prezydent musi być aktywny i 
obecny tam, gdzie toczą się sprawy miasta i 
mieszkańców. 
Konkurencja prowadzi dość ospałą kampanię. Po-
jawiają się głosy, że skłócone ciechanowskie śro-
dowisko PiS swoimi działaniami na każdym kroku 
pomaga Panu w reelekcji. 

Nie dam się namówić na komentowanie 
działań innych kandydatów i komitetów. Wy-
bory samorządowe to zawsze wybory konkret-
nych ludzi, a nie partii politycznych. Powiem 
krótko: jeśli logo partyjne jest ważniejsze od 
danego kandydata to oznacza, że ten kandy-
dat nie ma żadnej wartości, a głos tak oddany 
jest głosem ideologicznym, a nie merytorycz-
nym.
Jednak uzyskał Pan poparcie innych komitetów 
wyborczych. Czy to oznacza współpracę z nimi po 
wyborach samorządowych w Radzie Miasta?

O kształcie Rady Miasta zdecydują sami 
mieszkańcy. Jeśli będzie konieczność stworze-
nia w Radzie Miasta większościowej koalicji, 
mieszkańcy swoimi decyzjami wskażą tę więk-
szość 21 października. Będę współpracował z 
ludźmi, którzy chcą współpracować ze mną.
Oponenci, choć inni niż 4 lata temu, to powtarzają 
znów, że ucieknie Pan z Ciechanowa do większej 
polityki. 

Taka retoryka nie przyniosła skutku 4 
lata temu, więc dziwię się, że znajdują się i 
teraz tacy, którzy znów to podnoszą. Skupia-
łem się przez całą kadencję na sprawach mia-
sta. Nie startowałem w żadnych wyborach, 
nie ubiegałem się o inne stanowiska. Teraz 
również nie zamierzam startować w żadnych 
innych wyborach. Spekulacje, sugerujące że 
planuję coś innego, traktuję jako złośliwo-
ści. Ale to pokazuje również, że konkurencja 
nie ma tak naprawdę do czego się przyczepić 
i nie ma pomysłu na siebie oraz kampanię. 
Ostatnie pytanie, obstawia Pan zwycięstwo w 
pierwszej turze?

Namawiam bardzo gorąco do pójścia na 
wybory. Każdy głos się liczy, nie można z 
góry zakładać pozytywnego wyniku. Dlatego 
proszę mieszkańców o pójście do urn i tym 
samym o współdecydowanie o przyszłości 
Ciechanowa. Jeśli zależy nam na powodzeniu 
miasta i dalszych inwestycjach, które będą 
miasto zmieniały, to trzeba 21 października 
uczestniczyć w wyborach samorządowych.
Dziękuję za rozmowę.

ROZMAWIAŁ
PIOTR PSZCZÓŁKOWSKI

O podsumowaniu pierwszej kadencji i planach na przyszłość 
rozmawiamy z Krzysztofem Kosińskim – prezydentem Ciechanowa

Robimy swoje 
i patrzymy 
w przyszłość
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Podczas konferencji prasowej pod pomni-
kiem Świętego Piotra swój program oraz 
kandydatów do Rady Miasta Ciechanów za-
prezentował  Komitet Wyborczy Wyborców 
„Koalicja Samorządowa”.

Głównymi moderatorami kon-
ferencji byli liderzy środowisk, które 
współtworzą komitet: Jolanta Grudziń-
ska – Nowoczesna, Mariusz Stawicki – 
Platforma Obywatelska oraz Wojciech 
Jagodziński – Ciechanowska Wspólno-
ta Samorządowa.

Koalicja Samorządowa wystawi 
w wyborach 28 kandydatów. Zareje-
strowała listy we wszystkich okręgach. 
Znaleźli się na nich, m.in.: obecni rad-
ni – Mariusz Stawicki i Zdzisław Dą-

browski, były wiceprezydent Andrzej 
Czyżewski,  kierownik obiektów spor-
towych w MOSiR – Janusz Szymań-
czyk, znany optyk Andrzej Bayer oraz  
Jakub Sprusiński – prezes stowarzysze-
nia Ciechanowska Grupa Rowerowa.

Z kolei tydzień później, w trakcie 
konferencji prasowej na placu Jana 
Pawła II, liderzy Koalicji Samorządo-
wej poinformowali, że ich komitet wy-
borczy nie wystawił swojego kandydata 
na prezydenta Ciechanowa, a docenia-
jąc dorobek oraz działania urzędujące-
go prezydenta Krzysztofa Kosińskiego, 
zdecydował się wyrazić poparcie dla 
jego starań o reelekcję.

TM

W trakcie konferencji prasowej na ulicy 
Warszawskiej Koalicyjny Komitet Wybor-
czy „SLD – Lewica Razem” zaprezentował 
swoich kandydatów w wyborach samorzą-
dowych.

Liderem listy w wyborach do Sej-
miku Województwa Mazowieckiego 
jest szef krajowych struktur SLD – 
Włodzimierz Czarzasty. Ciechanów re-
prezentuje znany urzędnik i społecznik 
Jerzy Spodobalski – w przeszłości dzia-
łacz ruchu młodzieżowego. Startuje 
też, m.in. Ilona Iwaniak z Płocka.

Z kolei na jedynce listy do rady 
powiatu w okręgu obejmującym mia-
sto Ciechanów znajdziemy Eugeniusza 
Nowaka – przewodniczącego lokalnych 
struktur SLD, aktywnie działającego 
także w Związku Żołnierzy Wojska Pol-
skiego, Polskim Związku Działkowców 
oraz Polskim Związku Wędkarskim.

Liderem listy do rady miasta w 
okręgu nr 1 jest były prezydent Marcin 
Stryczyński. Pozostałe jedynki to: Lech 
Bogdan Michalski (były radny miej-
ski), Marian Chrzanowski (znany dzia-
łacz Lewicy) oraz Marianna Jurkiewicz 
(urzędnik samorządowy).

TM

SLD – Lewica Razem w 
wyborach samorządowych

Program i kandydaci Koalicji Samorządowej

Geryk kandydatem CBUW 
na prezydenta
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Adamiak kandydatem KWW PiS 
na prezydenta Ciechanowa
Po raz kolejny potwierdziły się nasze informacje na 
temat wyborczych skutków sytuacji w podzielonych i 
skłóconych strukturach ciechanowskiego PiS-u. 

W wyniku działań poseł Anny Cicholskiej 
wymierzonych m.in. w Roberta Adamiaka i Sta-
nisława Talarka najpierw powstał Komitet Wy-
borczy Wyborców „Prawi i Solidarni”, później 
zarejestrował on listy kandydatów w wyborach 
do rady miasta i powiatu, a teraz wystawił także 
swojego kandydata na prezydenta Ciechanowa.

Tak jak prognozowaliśmy jest nim 49-let-
ni Robert Adamiak. To radny obecnej kadencji 
Rady Miasta Ciechanów, gdzie przewodniczy Ko-
misji Spraw Społecznych i Spraw Obywatelskich. 
Absolwent studiów inżynierskich w ciechanow-
skiej PWSZ o specjalności inżynieria komunalna. Ukończył też studia podyplo-
mowe w zakresie zarządzania zasobami ludzkimi. Żonaty, ma dwoje dzieci.

Warto przypomnieć, że wiosną opisywaliśmy na naszych łamach jak działania 
poseł Anny Cicholskiej, w które wmanewrowała biskupa płockiego, doprowadziły 
do zawieszenia Adamiaka w pełnieniu funkcji Nadzwyczajnego Szafarza Komunii 
Świętej w Parafii pw. Św. Piotra Apostoła w Ciechanowie.

TM

Jako pierwszy 29 kandydatów do Rady 
Miasta Ciechanów w czterech okręgach 
wyborczych zaprezentował ubiegający się 
o reelekcję prezydent Krzysztof Kosiński. 

W połowie września na ul. War-
szawskiej, zbierając podpisy wymagane 
przy procedurze rejestracji, prezydent 
oprócz programu przedstawiał równo-
cześnie mieszkańcom sylwetki kandyda-
tów na radnych. - Skład Rady Miasta jest 
kluczowy dla stabilnej pracy i realizacji 
kolejnych inwestycji w mieście. Proszę 
mieszkańców, aby wybrali ludzi, którzy 
stawiają na współpracę, a nie konflikt - 
podkreślał prezydent Kosiński. 

Wśród kandydatów znajdziemy 
spore grono lokalnych społeczników. 
Jest czwórka przewodniczących Za-
rządów Osiedli: „Podzamcze” - Piotr 
Wojciechowski, „Bloki” - Magdalena 
Grelik-Grodecka, „Kargoszyn” - Ro-
bert Umiński, „Aleksandrówka” - 
Stanisław Jankowski.

O reelekcję ubiegać się będą radni 
obecnej kadencji: Michał Rząsiński, 
Michał Jeziółkowski, Wiesław Brzo-
zowski, Krzysztof Leszczyński, Jacek 
Duriasz i Elżbieta Latko oraz Edyta 
Rzeplińska-Filipowicz.

Kandydują przedsiębiorcy oraz 

kilku nauczycieli, m.in.: Barbara Cheł-
mińska, Marzena Bastek i Aleksandra 
Czarnecka. Jest też Ilona Czachowska 
(z d. Omiecińska), znana ciechanow-
ska sportsmenka – Mistrzyni Świata w 
Taekwondo ITF.

Na liście są też, m.in.: kierownik 
Powiatowego Zarządu Dróg w Cie-
chanowie - Józef Borkowski, naczelnik 
Urzędu Pocztowego nr 2 w Ciechano-
wie - Marek Wróblewski i kierownik 
z ciechanowskiego Wojewódzkiego 
Ośrodka Ruchu Drogowego - Anna 
Smolińska, 

TM

Kandydaci prezydenta do Rady Miasta 

Od lewej: Piotr Wojciechowski, Ilona Czachowska (z d. Omiecińska), prezydent Krzysztof Kosiński, Joanna Kiszkurno i Michał Rząsiński.

Konferencja prasowa przedstawicieli Koalicyjnego Komitetu Wyborczego SLD – Lewica Razem.

Koalicja Samorządowa w trakcie konferencji prasowej zaprezentowała swoich kandydatów 
w wyborach samorządowych.

Ryszard Geryk został zarejestrowany przez 
Komitet Wyborczy „Ciechanowskie Bezpar-
tyjne Ugrupowanie Wyborcze” jako kandy-
dat na prezydenta naszego miasta.

Geryk ma 60 lat. Jest żonaty, ma 
dwoje dzieci. Prowadzi działalność 
gospodarczą w branży jubilerskiej. Był 
radnym powiatowym oraz członkiem 
Zarządu Powiatu Ciechanowskiego.

Od wielu lat jest aktywny politycz-
nie. Był m.in. liderem ciechanowskich 
struktur Samoobrony Andrzeja Leppe-
ra, a później Samoobrony Patriotycz-
nej. W ostatnim czasie był członkiem 
zarządu Stowarzyszenia „Wspólnota 
Powiatowa”, które zjednoczyło się z 
CBUW.

TM
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20 października o godz. 9.00 
spod Zamku Książąt Mazo-
wieckich wystartuje sztafeta 
rowerowa „100 km na 100-lecie 
odzyskania niepodległości”. 
Zapisywać można się do 10 paź-
dziernika w recepcji hotelu Koro-
na w Ciechanowie.

Do udziału w wydarzeniu 
zapraszają prezydent miasta i 
Klub Korona. Zgłaszać mogą 
się osoby, które ukończyły 18 
rok życia. Szczegółowe infor-
macje można uzyskać, dzwo-
niąc pod nr tel. 508 245 503.

 Przy zamku będzie start i meta. Planowanych jest 6 sztafet, trasa jednej z nich będzie wiodła przez 
pętlę miejską i wyniesie około 17 km.

UM/TM

Zapisy na sztafetę rowerową
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Radna Edyta Rzeplińska-Filipowicz złożyła 
w kwietniu tego roku interpelację w spra-
wie namalowania oznakowania poziomego 
na newralgicznym skrzyżowaniu ulic Staro-
wiejska / Leśna / Widna / Ł. Cieplińskiego. 
Prezydent Krzysztof Kosiński pozytywnie 
odniósł się do tego postulatu.

W związku z tym sporządzono 
projekt zmiany organizacji ruchu na 
skrzyżowaniu, który następnie został 
zatwierdzony przez organ zarządzający 
ruchem na drogach gminnych. Przed 
pierwszym jesiennym weekendem wy-
konano malowanie w ramach bieżące-
go utrzymania dróg.

– Na tegorocznym spotkaniu osie-
dlowym temat ten był podnoszony, jed-
nak nie znalazł się w propozycji zadań 
inwestycyjnych i remontowych, dlate-
go postanowiłam się nim zająć. Uwa-
żam zmiana ta poprawi bezpieczeństwo 
w tym miejscu. Z tego co zaobserwo-
wałam w ostatnich dniach, kierowcy 
już w tym miejscu zwalniają. Ułatwio-
ny też jest wyjazd z ul. Starowiejskiej, a 
niektórzy jadący od strony ul. Leśnej w 
kierunku tunelu będą musieli ukrócić 
swoje zapędy co do ścinania skrętu – 
mówi radna Rzeplińska-Filipowicz.

TM

Kolejna interpelacja zrealizowana

Nowe oznakowanie 
zwiększyło bezpieczeństwo

Dzięki interpelacji zgłoszonej przez radną Edytę Rzeplińską- Filipowicz na skrzyżowaniu ulic 
Starowiejska / Leśna / Widna / Ł. Cieplińskiego pojawiło się oznakowanie poziome.

Kąpielisko „Krubin” w trakcie tegorocznych 
wakacji przyciągało prawdziwe tłumy. Nie-
wątpliwie miała na to wpływ rewitalizacja 
przeprowadzona w ramach projektu z Bu-
dżetu Obywatelskiego, który zgłosił radny 
Wiesław Brzozowski, a także wygodny do-
jazd zmodernizowaną ulicą Sońską.

Z danych przedstawionych przez 
MOSiR wynika, że w tym roku na ką-
pielisko „Krubin” było prawie 90 tys. 
wejść (pisaliśmy o tym szerzej we wrze-
śniowym numerze PULSU). – Takie 
tłumy jak w tym roku, to ostatnio wi-
działem na przełomie lat 80-tych i 90-
tych. Autobus miejski linii nr 2, który 
jechał na Krubin, był tak zapchany, że 
kierowcy czasami nie zatrzymywali się 
na przystankach dalszych niż ten przy 
kwiaciarni Goździk przy ul.17-Stycz-
nia. Czasami pasażerowie czekający na 
przystanku przy ul. 11 Pułku Ułanów 
Legionowych mogli co najwyżej po-
machać szczęśliwcom, którzy wsiedli 
na poprzednim przystanku. Teraz zde-
cydowana większość osób przyjeżdża 
własnym autem. Miło patrzeć jak to 
kąpielisko na nowo ożyło – mówi nam 
wieloletni mieszkaniec Krubina.

Niewątpliwie w tym swoistym 
„przywróceniu życia” na Krubinie 
wielkie zasługi ma radny Wiesław 
Brzozowski, który był autorem 
dwóch obywatelskich projektów re-

witalizacji kąpieliska. W głosowaniu 
w ramach Budżetu Obywatelskiego 
otrzymały najwięcej głosów miesz-
kańców – ponad 1,5 tys. - Poprawa 
warunków na kąpielisku przyczyni-
ła się do licznego odwiedzania tego 
miejsca i spędzania tam wolnego 
czasu. Przed rewitalizacją kąpielisko 
odwiedzało w sezonie letnim około 3 
tys. osób, a w tym roku było to pra-
wie 90 tys. Bardzo dużą atrakcją jest 
możliwość bezpłatnego wypożyczenia 
rowerów wodnych i kajaków. Miesz-
kańcy Ciechanowa już nie muszą 
wyjeżdżać na kąpieliska do sąsiednich 
miast, bo mają swoje na miejscu. Wa-
runki na Krubinie będą w dalszym 

ciągu sukcesywnie poprawiane. Cze-
kamy na znalezienie wykonawcy dru-
giego etapu rewitalizacji – powiedział 
nam radny Brzozowski.

Drugim elementem zwiększającym 
atrakcyjność kąpieliska Krubin jest 
bardzo dogodny dojazd. Starą drogę z 
licznymi wybojami i niebezpiecznym 
poboczem zastąpiła piękna asfaltowa 
ulica z chodnikami, ścieżką rowerową 
i oświetleniem. Warto przypomnieć, że 
o jej budowę także zabiegał radny Brzo-
zowski, który pod listem w tej sprawie 
skierowanym do zarządcy drogi zebrał 
wśród mieszkańców ponad 1.000 pod-
pisów.

TM

Rewitalizacja i lepszy dojazd zrobiły swoje

Letnie oblężenie Krubina
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Radny Wiesław Brzozowski – autor projektów w ramach Budżetu Obywatelskiego, dzięki 
realizacji których kąpielisko Krubin odwiedzały w wakacje prawdziwe tłumy.
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Podczas bardzo starannie przygotowanej i 
w wojskowym stylu sprawnie przeprowa-
dzonej uroczystości na Cmentarzu Komu-
nalnym w dniu 79. rocznicy agresji Związku 
Radzieckiego na Polskę – spotkali się kom-
batanci, żołnierze, harcerze oraz przedsta-
wiciele władz parlamentarnych i lokalnych, 
a także nauczyciele, uczniowie i prezesi 
spółek komunalnych oraz reprezentanci 
organizacji społecznych, etc.

Obchody zorganizowali – Związek 
Sybiraków Zarząd Koła Ciechanów 
oraz Dowódca 5. Mazowieckiej Bry-
gady Obrony Terytorialnej. W trakcie 
głos zabrali: płk dypl. Andrzej Wasie-
lewski – dowódca 5. MBOT, prezydent 
Ciechanowa – Krzysztof Kosiński, oraz 
ks. dziekan prał. Eugeniusz Graczyk. 
Odczytano Apel Pamięci, oddano Sal-
wę Honorową, a liczni przedstawiciele 
życia społecznego złożyli kwiaty u stóp 
Pomnika Poległych na Wschodzie.

KAROL PODGÓRNY

Obchody 17 Września

Przed Pomnikiem Poległych na Wschodzie

W ciechanowskiej Państwowej Wyższej 
Szkole Zawodowej minister zdrowia 
prof. Łukasz Szumowski w obecności 
premiera Mateusza Morawieckiego 
zainicjował podpisywanie umów na 
dofinansowanie szpitalnych oddziałów 
ratunkowych. 

Wsparcie o łącznej wartości 
35,5 mln zł ze środków unijnych 
otrzyma około 100 szpitalnych 
oddziałów ratunkowych w całej 
Polsce, z przeznaczeniem głów-
nie na sprzęt dla najmłodszych 

pacjentów. Podczas spotkania 
odbyło się podpisanie umów ze 
szpitalami z Przasnysza, Makowa 
Mazowieckiego i Nowego Dworu 
Mazowieckiego. 

Podpisano również umowę z Pań-
stwową Wyższą Szkołą Zawodową w 
ramach programu „Wsparcie na star-
cie! – program rozwoju pielęgniarstwa 
i położnictwa”, na które Ministerstwo 
przeznaczyło około 90 mln zł ze środ-
ków unijnych.

WW/TM

Państwowa Wyższa Szkoła Zawodowa

Premier Morawiecki w ciechanowskiej PWSZ

Przy ul. Szwanke trwa budowa bloku z 48 miesz-
kaniami oraz parkingu na 55 samochodów. To 
inwestycja Towarzystwa Budownictwa Społecz-
nego, realizowana przy partycypacji w kosztach 
przez przyszłych najemców i dzięki uzyskaniu 
kredytu z Banku Gospodarstwa Krajowego.

Wielorodzinny budynek będzie miał 
cztery kondygnacje naziemne i podpiwni-
czenie. TBS podkreśla, że będzie to obiekt 
zaprojektowany w nowoczesny i funkcjo-
nalny sposób, jednocześnie nawiązujący 
wyglądem do otaczającej zabudowy.

Wykonawcą prac jest Konsorcjum 
Firm CYBER-TECH PPA Nałęcz S.C. i 
Wiesław Biliński „BILIBUD”. - Zakoń-
czono już roboty związane z wykonaniem 
wykopu, ław żelbetowych, podłoży, ścian 
fundamentowych z bloczków betonowych, 
stropu żelbetowego nad piwnicą w części 
do dylatacji budynku, ścian zewnętrznych 
z bloczków silikatowych parteru i stropu 
żelbetowego nad parterem w części do 
dylatacji budynku. Obecnie trwają roboty 
związane z szalowaniem, układaniem zbro-
jenia i betonowaniem stropu nad piwnicą 
w drugiej części budynku, wykonywane 
są ścianki działowe piwnic, trwają prace 
związane z izolacją ścian fundamentowych 

budynku w jego drugiej części. 
Przebieg robót jest zadowalający, 
organizowane są cotygodniowe 
narady koordynacyjne na bu-
dowie z udziałem wykonawcy, 
inspektora nadzoru, projektanta 
i inwestora, na których omawia-
my przebieg robót - mówi nam 
Łukasz Lewandowski – prezes 
TBS. 

Tegoroczne inwestycje TBS 
to oczywiście nie tylko budowa 
nowego bloku. Spółka zreali-
zowała też prace w budynkach  
mieszkalnych będących jej własnością. 
– Przeprowadziliśmy remont balkonów z 
wykonaniem nowej izolacji i położeniem 
płytek w budynku przy ul. Witosa 72. 
Wymieniliśmy okna dachowe przy ul. Ks. 
Konrada II 9 oraz 11. Z kolei w budyn-
ku przy ul. Sienkiewicza 37 wymieniliśmy 
drzwi wejściowe do czterech klatek scho-
dowych. Nową stolarkę okienną – tam 
gdzie kwalifikowała się do wymiany - za-
montowaliśmy w lokalach mieszkalnych w 
budynkach przy ul. Witosa 72, 70 i  87, 
a także przy ul. Ks. Konrada II 9 i 11. W 
budynku przy ul. Witosa 72 zaczęliśmy 

remont elewacji – wylicza prezes Lewan-
dowski.

Ponadto Spółka realizuje wiele robót re-
montowych dla Wspólnot Mieszkaniowych 
zgodnie z uchwałami podjętymi w 2018 
roku. TBS prowadzi również roboty remon-
towe w komunalnych zasobach mieszkanio-
wych na podstawie umowy zawartej w 2018 
r. z Gminą Miejską Ciechanów.

Jeszcze w tym roku Spółka planuje 
ogłoszenie przetargu na wykonanie doku-
mentacji na drugi etap inwestycji przy ul. 
Karola Szwanke.

TM

Towarzystwo Budownictwa Społecznego

Niech się mury pną do góry…

Od lewej: minister zdrowia prof. Łukasz Szumowski, premier Mateusz Morawiecki, wicemi-
nister rolnictwa Rafał Romanowski oraz rektor PWSZ prof. Leszek Zygner.
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Prezes Łukasz Lewandowski często osobiście dogląda postępów 
prac na placu budowy nowego bloku TBS przy ul. Szwanke.
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Wśród reprezentantów organizacji patriotyczno-niepodległościowych w imieniu Związku 
Piłsudczyków RP wieniec złożył generał bryg. zw. Jacek Stachiewicz. Przedstawiciele środowiska kombatanckiego i osób represjonowanych.

Prezydent Krzysztof Kosiński przemawia do uczestników obchodów.Podczas uroczystości dominowały mundury żołnierskie i harcerskie.
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reklama

Ochotnicza Straż Pożarna 
w Ciechanowie zwraca się z 
uprzejmą prośbą do miesz-
kańców miasta i okolic, a 
także byłych strażaków i 
ich rodzin, o udostępnienie 
dokumentów historycznych, 
odznak a przede wszyst-
kim fotografii dotyczących 
działalności ciechanowskiej 
OSP, Drużyny Samarytanek, Młodzieżowej 
Drużyny Pożarniczej oraz Orkiestry Dętej 
działającej przy tutejszej OSP.

Celem zbiórki jest uzupełnienie 
kroniki i upamiętnienie działalności 
strażackiej braci na terenie Ciechanowa 
na przestrzeni ostatnich 136 lat. Szcze-
gólnie poszukiwane są dokumenty i 
zdjęcia z lat 1882 – 2010.

Zainteresowani proszeni są o 
kontakt pod adresem e-mail: ospcie-
chanow@gmail.com lub z dh Anną 

Wodzyńską pod nr. 
509 652 226.

Posiadane materiały 
i zdjęcia można również 
przesłać na wskazany 
adres e-mail. 

- Do zdjęć prosi-
my dołączyć (w miarę 
możliwości) informacje 
o właścicielu, co przed-

stawia zdjęcie oraz z jakiego okresu 
pochodzi. Po sfotografowaniu bądź 
zeskanowaniu wszystkie udostępnione 
materiały i zdjęcia zostaną zwrócone 
ich właścicielom. W imieniu daw-
nych, obecnych i przyszłych członków 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Ciecha-
nowie wszystkim z góry dziękujemy za 
pozytywny odzew na naszą prośbę – 
mówi dh Anna Wodzyńska – sekretarz 
Zarządu OSP Ciechanów.

TM

Ochotnicza Straż Pożarna

Zbiórka dokumentów 
historycznych i fotografii

Zarząd Osiedla nr 3 „Aleksandrówka” na 
czele z przewodniczącym Stanisławem 
Jankowskim - we współpracy z ZO nr 1, 2, 4 
i 5 oraz Marketem Carrefour, zorganizował 
Rodzinny Festyn Osiedlowy. Dzień później 
wspomniane Zarządy Osiedli zorganizowa-
ły Międzyosiedlowy Rajd Rowerowy.

Rodzinny Festyn Osiedlowy

Moc atrakcji jakie zapewnili 
organizatorzy zadowoliła zarówno 
młodszych jak i starszych uczestni-
ków imprezy. Były to, m.in.: Między-
osiedlowy Turniej Szachowy, pokazy 
sztuk walki Taekwondo w wykonaniu 
młodych zawodników z LKS Matsogi 
– pod bacznym okiem trenera Micha-
ła Rząsińskiego, prezentacja motocykli 
grupy pasjonatów Motorownia Cie-
chanów, dmuchane zjeżdżalnie, cie-
kawy program artystyczny, mnóstwo 
nagród, wspólne grillowanie, a na za-
kończenie ogromny tort .

Za naszym pośrednictwem po-
mysłodawcy i główni organizatorzy - 
Danuta Królicka (kierownik Marketu 
Carrefour ) oraz Stanisław Jankowski 
-przewodniczący Zarządu Osiedla nr 
3 „Aleksandrówka” dziękują za pomoc 
wszystkim osobom, które przyczyniły 
się do uatrakcyjnienia Festynu.

Międzyosiedlowy Rajd Rowerowy

Około 120 uczestników Rajdu, 
zorganizowanego przez Zarządy Osie-
dli nr 1, 2, 3, 4 i 5, wyruszyło spod 
Zamku Książąt Mazowieckich, trasą 
przez Kargoszyn, do Zajazdu TUR w 
Niestumiu. 

Czekały tam na nich liczne atrak-
cje, m.in.: przejażdżki wagonikiem 

ciągniętym przez ciuchcię, jazda 
konno, zwiedzanie mini ZOO, gry 
i zabawy dla dzieci i dorosłych oraz 
wspólne biesiadowanie. - To czwarty 
wspólny Rajd integrujący mieszkań-
ców naszych osiedli. Zarówno ja, jak 
i uczestnicy uznali go za bardzo uda-
ny. Dziękuję koleżankom i kolegom 
z Zarządów Osiedli za zaangażowa-
nie w jego przygotowanie, a za profe-
sjonalne animacje w trakcie obydwu 
imprez dziękuję Monice Jaskulskiej z 
Firmy Agnes-art – powiedział nam 
Stanisław Jankowski – przewodni-
czący Zarządu Osiedla nr 3 „Alek-
sandrówka”.

TM

Aktywne Zarządy Osiedli

Udany Festyn i Rajd

W Niestumiu świetnie bawiły się trzy pokolenia uczestników Międzyosiedlowego Rajdu Rowerowego.
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Dużą atrakcją imprezy w Zajeździe Tur były przejażdżki wagonikiem ciągniętym przez 
ciuchcię.

Atrakcyjne animacje poprowadziła Monika Jaskulska z Firmy Agnes-art.
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Przewodniczący Zarządu Osiedla nr 3 „Aleksandrówka” Stanisław Jankowski - główny orga-
nizator Rodzinnego Festynu Osiedlowego.
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Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych obcho-
dzi w tym roku jubileusz 20-lecia istnienia. 

Podczas zorganizowanego z tej okazji 
spotkania, spółka podsumowała działal-
ność i swoją historię. Zaprezentowany 
został film, były nagrody i dyplomy oraz 
tort. Ponadto spółka przekazała na rzecz 
podopiecznych TPD kwotę 5 tys. zł. Gra-
tulacje zarządowi i pracownikom złożył 
prezydent Krzysztof Kosiński. 

O rozrastającym się zakresie dzia-
łalności PUK mówił prezes Mi-
rosław Szymańczyk. Wspominał 
początki przedsiębiorstwa oraz 
jego korzenie sięgające przeło-
mu lat 40. i 50., przywołał cza-
sy, gdy śmieci zabierano na wozy 
konne. W 1951 r. powołano 
Miejskie Przedsiębiorstwo Go-
spodarki Komunalnej, w 1971 
r., przekształcono je w Przedsię-
biorstwo Gospodarki Komunal-
nej i Mieszkaniowej, po czym w 
1991 r. PGKiM przekształciło się 
w dwa zakłady budżetowe – Za-
kład Gospodarki Komunalnej i 
Mieszkaniowej oraz Zakład Komunikacji 
Miejskiej. Przedsiębiorstwo Usług Ko-
munalnych, jako spółka z ograniczoną 
odpowiedzialnością, działa od 1998 r. 
Spółka powstała w wyniku przekształce-
nia zakładu budżetowego, jakim był „Za-
kład Usług Komunalnych i Mieszkanio-
wych”, z wyłączeniem części pod nazwą 
„Oddział Gospodarki Mieszkaniowej”.

Prezes PUK Mirosław Szymańczyk 
podkreślał, że na rozwój przedsiębiorstwa 
składa się zaangażowanie wielu ludzi. – 
Za tę 20-letnią symbiozę życia z miesz-
kańcami Ciechanowa i okolic chciałbym 

podziękować wszystkim byłym i obec-
nym pracownikom spółki, prezesom, ra-
dzie nadzorczej, związkom zawodowym, 
władzom miast i gmin gdzie w codzien-
nym trudzie, wspólnie przyczyniamy się 
do tego, by nasze otocznie, nasze „Małe 

ojczyzny” były piękniejsze, czystsze i 
przyjazne środowisku zgodnie z hasłem 
„Dbamy o czystość i środowisko” – po-
wiedział prezes Szymańczyk.

Na dynamiczny rozwój firmy uwagę 
zwracał prezydent Ciechanowa Krzysztof 
Kosiński, który do pracowników i za-
rządu skierował podziękowania i słowa 
uznania. – Nie ma czystego, pięknego, 
zadbanego, zielonego Ciechanowa bez 
Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych. 
Nie ma Przedsiębiorstwa Usług Komu-
nalnych bez jego solidnych, zaangażo-
wanych pracowników. Nie ma tej firmy 

i sukcesów bez was. Jesteście wielką war-
tością dla Ciechanowa, dlatego w dniu 
waszego święta, szczerze dziękuję – po-
wiedział prezydent Kosiński. 

Założycielem i jedynym właścicie-
lem Spółki jest Gmina Miejska Ciecha-

nów. PUK działa na terenie 
miasta i powiatu ciechanow-
skiego. Świadczy szeroko rozu-
miane usługi komunalne. Pod-
stawą działalności jest odbiór, 
transport i unieszkodliwianie 
odpadów komunalnych, let-
nie i zimowe oczyszczanie ulic 
i placów oraz konserwacja i 
tworzenie terenów zielonych. 
Przedsiębiorstwo prowadzi tak-
że schronisko dla bezdomnych 
zwierząt w Pawłowie. PUK po-
siada i eksploatuje składowisko 
odpadów w Woli Pawłowskiej. 

Od maja 2015 roku spółka prowadzi 
nowoczesną Regionalną Instalację Od-
padów Komunalnych (RIPOK) w tech-
nologii MBP (mechaniczno-biologiczne 
przetwarzanie odpadów). Jeżeli chodzi o 
moce przerobowe, w przypadku mecha-
nicznej części instalacji jest to 50 tys. ton 
rocznie odpadów zmieszanych i 5 tys. 
ton odpadów selektywnie zbieranych. 
Część biologiczna może przetworzyć 
24 tys. ton rocznie. Od 1 stycznia 2016 
roku PUK administruje cmentarzem 
komunalnym przy ul. Gostkowskiej.

UM/TM

Krajowa Administracja Skarbowa (KAS) przy-
gotuje wypełnione roczne zeznanie podat-
kowe za 2018 r. bez konieczności składania 
jakiegokolwiek wniosku przez podatnika. 
Od 15 lutego do 30 kwietnia podatnik bę-
dzie się mógł zapoznać ze swoim PIT-em na 
Portalu Podatkowym. Osoby, które rozliczą 
się elektronicznie, otrzymają szybszy zwrot 
nadpłaty – maksymalnie w ciągu 45 dni.

Kolejne uproszczenia w rozlicza-
niu deklaracji PIT przewiduje przyjęty 
przez rząd 28 sierpnia 2018 r. projekt 
ustawy o zmianie ustawy o podatku 
dochodowym od osób fizycznych oraz 
niektórych innych ustaw. 

-„Bardzo się cieszę, że rząd przyjął 
tak ważny projekt, który ułatwi corocz-
ne rozliczenie PIT milionom Polaków. 
Dzięki cyfryzacji Krajowej Administra-
cji Skarbowej nie musimy już wymagać 
od podatników wypełniania wniosków 
lub deklaracji, aby spełnili ten obowią-
zek. Chcemy, aby to urząd skarbowy 
wypełniał zeznanie i udostępniał je po-
datnikowi do wglądu i ewentualnego 
uzupełnienia” – powiedziała minister 
finansów prof. Teresa Czerwińska. 

Tym samym od rozliczeń dochodów 
za 2018 r. podatnicy nie będą musieli 
samodzielnie sporządzać zeznań podat-
kowych – zostaną one sporządzone przez 
KAS i udostępnione podatnikom na 
Portalu Podatkowym. W takim zeznaniu 
będą oni mogli wskazać lub zaktualizować 
numeru rachunku osobistego zgłoszony w 
urzędzie skarbowym do zwrotu nadpłaty. 
Dodatkowo podatnicy, którzy złożą ze-
znanie za pośrednictwem środków komu-
nikacji elektronicznej, otrzymają szybszy 
zwrot nadpłaty – maksymalnie w termi-
nie 45 dni od złożenia zeznania. 

KAS przygotuje PIT dla wszyst-
kich podatników

Każdy będzie mógł zdecydować, 
czy chce skorzystać z tak przygotowa-
nego zeznania podatkowego, czy też 
samodzielnie wypełnić i złożyć zezna-
nie podatkowe do urzędu skarbowe-
go. KAS wypełni PIT na podstawie 
informacji od płatników, danych 
przekazanych przez podatnika w ze-
znaniu podatkowym za rok ubiegły 
(np. ulga na dzieci, nr KRS organi-
zacji pożytku publicznego, której w 
ubiegłym roku przekazał 1 proc. po-
datku) oraz danych znajdujących się 
w rejestrach Szefa KAS (np. kwota 
zaliczek na podatek dochodowy od 
osób fizycznych wpłacona w trakcie 
roku podatkowego przez podatnika) 
i innych rejestrach państwowych, 
np. ZUS (np. w zakresie wpłaconych 
składek na ubezpieczenia społeczne i 
zdrowotne) czy PESEL (np. ulga na 
dzieci). Możliwość rocznego rozlicze-
nia podatku dochodowego od osób 
fizycznych dotyczyć będzie podatni-
ków rozliczających się: 

-indywidualnie,
-wspólnie z małżonkiem,
-w sposób przewidziany dla osób 

samotnie wychowujących dzieci.
Sporządzone przez KAS zeznanie 

podatkowe będzie udostępnione po-
datnikom w wersji elektronicznej w 
aplikacji dostępnej na Portalu Podat-
kowym. 

Przygotowane przez KAS zeznanie 
podatkowe będzie można:

-zweryfikować i zaakceptować bez 
zmian, co będzie równoznaczne ze zło-

żeniem przez podatnika rozlicze-
nia rocznego PIT, 

-w przypadku zeznań PIT-37 
i PIT-38 nic nie robić – wtedy z 
upływem terminu do składania 
zeznań rocznych, zeznanie przy-
gotowane przez KAS zostanie 
automatycznie zaakceptowane, 
co będzie równoznaczne ze złoże-
niem przez podatnika rozliczenia 
rocznego PIT, 

-zmodyfikować (np. w zakre-
sie wyboru formy opodatkowa-
nia: wspólnie z małżonkiem albo jako 
osoba samotnie wychowująca dzieci; 
wskazania nr KRS OPP, której chce 
przekazać 1 proc. podatku) lub/i uzu-
pełnić o dane, których nie posiada KAS 
(o kwotę przychodu uzyskaną z tytułu 
prowadzenia działalności gospodarczej, 
poniesione koszty uzyskania przychodu 
związane z prowadzoną działalnością 
gospodarczą czy też np. odliczenia: da-
rowizny na cele kultu religijnego, daro-
wizny na cele krwiodawstwa, poniesio-
nych wydatków na cele rehabilitacyjne, 
poniesionych wydatków związanych z 
użytkowaniem internetu   wpłat doko-
nanych na indywidualne konto zabez-
pieczenia emerytalnego) i następnie je 
zaakceptować, co będzie równoznaczne 
ze złożeniem przez podatnika rozlicze-
nia rocznego PIT, 

-odrzucić i rozliczyć się samodzielnie.

Od kiedy nowe rozwiązania
Zeznania podatkowe będą dostęp-

ne od 15 lutego do 30 kwietnia roku 

następującego po roku podatkowym. 
W przypadku rozliczeń za 2018 r. ze-
znania będą dostępne dla podatników 
– osób fizycznych nieprowadzących 
działalności gospodarczej, składających 
zeznanie podatkowe na formularzu 
PIT-37 oraz podatników uzyskujący 
przychody z kapitałów pieniężnych 
(np. przychody ze zbycia akcji) składa-
jących zeznanie podatkowe na formu-
larzu PIT-38. 

Od rozliczeń za 2019 r. zeznania 
podatkowe będą dostępne również dla 
podatników – osób fizycznych pro-
wadzących pozarolniczą działalność 
gospodarczą, którzy składają zeznanie 
podatkowe na formularzu PIT-36, 
PIT-36L lub PIT-28.

W przypadku posiadania przez 
KAS danych kontaktowych podatnika 
(adres e-mail, nr telefonu) otrzyma on 
wiadomość o sporządzonym zeznaniu 
podatkowym.

Aplikacja, w której zostaną udo-
stępnione zeznania podatkowe, będzie 

zapewniać nieograniczony 
dostęp do tych zeznań oraz 
do Urzędowego Potwierdzenia 
Odbioru (UPO) potwierdza-
jącego złożenie zeznania po-
datkowego do organu podat-
kowego. 

Tylko dwa kliknięcia wy-
starczą do złożenia PIT 

Wprowadzenie nowe-
go rozwiązania oznacza, że 
blisko 25 proc. podatników 

rozliczających się indywidualnie i nie-
korzystających z żadnych ulg i odliczeń 
nie będzie musiało nic robić, aby roz-
liczyć PIT za rok ubiegły. Kolejne 25 
proc. podatników (osoby rozliczające 
się wspólnie z małżonkiem i nie korzy-
stające z żadnych ulg i odliczeń) będzie 
mogło zakończyć coroczne rozliczenie 
podatkowe za pomocą dwóch kliknięć. 
Równocześnie – w każdym przypadku 
– podatnik będzie mógł sprawdzić swój 
e-PIT, zmienić go, uzupełnić o ulgi, da-
rowizny, czy wskazać lub zmienić OPP, 
na rzecz której chce przekazać 1 proc. 
podatku należnego.

Podatnicy, którzy nie będą chcieli 
skorzystać z zaproponowanej nowej 
formy rozliczenia, będą mogli nadal 
składać do urzędu skarbowego zezna-
nie podatkowe w formie papierowej 
albo elektronicznej.

TOMASZ SADOWSKI
NACZELNIK URZĘDU SKARBOWEGO W 

CIECHANOWIE

Przedsiębiorstwo Usług Komunalnych

PUK – 20 lat minęło

Wiadomości z Urzędu Skarbowego

Złożenie PIT za rok 2018 będzie jeszcze prostsze
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Pod koniec września w Ciechanowie i Gołot-
czyźnie odbyły się powiatowo–gminne ćwi-
czenia obronne oraz obrony cywilnej pod 
kryptonimem „ŁYDYNIA 2015”.

Tematem ćwiczenia było: „Osią-
ganie wyższych stanów gotowości 
obronnej oraz realizacja przedsięwzięć 
wynikających z planów operacyjnych 
funkcjonowania powiatu i gmin w wa-
runkach zewnętrznego zagrożenia bez-
pieczeństwa państwa i w czasie wojny 
na terenie powiatu ciechanowskiego”. 

Jest to ćwiczenie planowane w 
cyklu trzyletnim. W roku 2018 jego 
głównymi celami było:

- sprawdzenie rozwiązań wynikają-
cych z planów operacyjnych funkcjo-
nowania jednostek samorządu teryto-
rialnego powiatu w czasie zagrożenia 
bezpieczeństwa i wojny;

- sprawdzenie stanu przygotowa-
nia kadry kierowniczej i pracowników 
bezpośrednio wykonujących zadania 
obronne w jednostkach samorządu te-
rytorialnego do wykonywania zadań 
operacyjnych oraz zadań w związanych 
z funkcjonowaniem Systemu Stałych 
Dyżurów;

- sprawdzenie stanu gotowości 
systemu mobilizacyjnego rozwinięcia 
Sił Zbrojnych w ramach Akcji Kurier-
skiej we współdziałaniu z Wojskowym 
Komendantem Uzupełnień w Ciecha-
nowie;

- sprawdzenie umiejętności obsad 
osobowych stałych dyżurów organów 
powiatu, gmin oraz powiatowych 
służb, inspekcji i straży do przekazy-
wania zdań związanych z osiąganiem 
wyższych stanów gotowości obronnej 
państwa; 

- sprawdzenie systemów łączno-
ści oraz alarmowego obiegu informa-
cji w relacji Stały Dyżur Wojewody 

Mazowieckiego, Stały Dyżur Starosty 
Ciechanowskiego, stałe dyżury miast i 
gmin powiatu oraz powiatowych służb, 
inspekcji i straży; 

- sprawdzenie przygotowania 
służby zdrowia do realizacji zdań 
obronnych, w tym udzielania pomo-
cy medycznej w przypadku wystą-
pienia dużej liczby poszkodowanych 
poprzez rozwinięcie za-
stępczych miejsc szpital-
nych (ZMSz).

Ćwiczeniem kiero-
wał osobiście Starosta 
Ciechanowski. Udziału 
w ćwiczeniu wzięli po-
nadto: Prezydent Miasta 
Ciechanów, Burmistrz 
Miasta i Gminy Glino-
jeck, Wójtowie Gmin: 
Ciechanów, Gołymin 
Ośrodek, Grudusk, Oj-
rzeń, Opinogóra Górna, 
Regimin, Sońsk wraz z podległym 
aparatem wykonawczym, kierow-
nicy powiatowych służb, inspekcji i 
straży - wraz z podległym aparatem 
wykonawczym, kierownicy jednostek 
organizacyjnych powiatu wraz z pod-
ległym aparatem wykonawczym oraz 
współdziałające jednostki organiza-
cyjne realizujące zadania obronne na 
terenie powiatu. 

W trakcie konferencji podsumowu-
jącej, kierujący ćwiczeniem - Starosta 
Ciechanowski wysłuchał meldunków 
przedstawicieli miast i gmin powiatu 
oraz sił, służb, inspekcji i straży biorą-
cych udział w ćwiczeniu. Podziękował 
za zaangażowanie w ćwiczenia wszyst-
kim ich uczestnikom oraz stwierdził, że 
bardzo dobrze ocenia całe przedsięwzię-
cie szkoleniowe. 

PP / KR

bezpieczeństwo

„ŁYDYNIA 2018”

Ćwiczenia obrony cywilnej 
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Drogi to ważny obszar działalności samo-
rządu. Jak realizowany jest tegoroczny plan 
inwestycyjny Powiatowego Zarządu Dróg w 
Ciechanowie? 

 Efektem rzeczowym tegorocznych 
inwestycji drogowych będzie przebudowa 
ponad 25 km dróg powiatowych, trzech 
mostów, budowa prawie 6 km chodni-
ków, 8,5 km ścieżek rowerowych oraz 2,2 
km kanalizacji deszczowych. Realizujemy 
10 zadań inwestycyjnych w tym jedną 
inwestycję dwuletnią, czyli drogę Ciecha-
nów – Kąty - Opinogóra, która zakończy 
się w pierwszym półroczu 2019 roku. 

Wydatki inwestycyjne powiatu 
ciechanowskiego na drogi w tym roku 
wyniosą ponad 27 mln złotych. Tak 
szeroki zakres inwestycji i ich finanso-
wanie był możliwy dzięki dużemu za-
angażowaniu środków Powiatu na ten 
cel, dobrej współpracy z samorządami 
gmin oraz pozyskanym dofinansowa-
niem z różnych źródeł zewnętrznych. 
W kosztach inwestycji ponad 15 mln zł, 
tj. około 54%, stanowi właśnie udział 
tych środków. 

Warto przy tej okazji podkreślić za-
angażowanie finansowe Gminy Miejskiej 
Ciechanów oraz gmin Glinojeck, Sońsk, 
Regimin, Opinogóra, Ciechanów i Go-
łymin w realizację naszych wspólnych 
projektów. Łącznie dofinansowanie tych 
gmin wyniosło ponad 4,5 mln złotych. 
Samorządy partycypując w kosztach in-
westycji dążą do poprawy standardów 
sieci dróg zlokalizowanych na swoim 
terenie. Znaczny udział w finansowaniu 
naszych inwestycji mają środki, które 
otrzymaliśmy z budżetu Samorządu Wo-
jewództwa Mazowieckiego. Dofinanso-
wanie w kwocie ponad 10 mln złotych 
pozwoliło nam na realizację tak ważnych 
projektów, jak przebudowa 10 km odcin-
ka drogi Ciechanów – Młock, 3 km drogi 
Pniewo – Czeruchy – granica powiatu 
ciechanowskiego czy wykonywanej obec-
nie rozbudowy drogi Ciechanów – Kąty 
– Opinogóra. 

Pozyskaliśmy również z rządowego 
Programu Rozwoju Gminnej i Powiato-
wej Infrastruktury Drogowej prawie 1,6 
mln złotych na przebudowę ulicy Kwia-
towej w Ciechanowie. W realizację tego 
zadania włączył się Prezydent Miasta Cie-
chanów przeznaczając z budżetu miasta 
ponad 800 tys. złotych na ten cel. 

Dobrze przygotowane wnioski 
umożliwiły nam otrzymanie tak dużego 
wsparcia finansowego dla naszych planów 
inwestycyjnych, co przełożyło się na ich 
wykonanie rzeczowe. 

Do chwili obecnej zrealizowano 70% 
zadań inwestycyjnych. Dotyczy to przebu-

dowy odcinków dróg Ciechanów - Młock, 
Pniewo – Czeruchy - granica powiatu cie-
chanowskiego, Rydzewo – Sulerzyż, Ko-
mory Dąbrowne – Sońsk, przejście przez 
Malużyn i Pniewo – Czeruchy. 

W końcowym etapie wykonania jest 
przebudowa ulicy Kwiatowej w Ciecha-
nowie, ulica Wojska Polskiego w Glino-
jecku oraz 400-metrowy odcinek drogi 
Pajewo – Gołymin. Zakończenie tych 
inwestycji planowane jest na przełomie 
września i października. 
Które inwestycje uważa Pan za strategiczne 
dla rozwoju sieci komunikacyjnej Powiatu, i 
które z nich były najtrudniejsze do wykonania?

Wśród inwestycji, które mają strate-
gicznie znaczenie dla spójności dróg po-
wiatowych z drogami innych kategorii jest 
droga Ciechanów – Młock. Ten odcinek 
drogi o długości 13,6 km – ponad 3 km 
tej drogi przebudowaliśmy wcześniej - to 
nie tylko odczuwalna zmiana w komforcie 
i bezpieczeństwie przejazdu. Miejscowość 
Młock to węzeł rozjazdowy dla pięciu 
dróg powiatowych, w tym drogi powiato-
wej 1233W Młock – Ościsłowo i Młock 
– Ojrzeń, która łączy dwie drogi krajo-
we nr 50 w Ojrzeniu i 60 w Ościsłowie. 
Uwzględniając z kolei połączenia komuni-
kacyjne z sąsiednimi powiatami ważna jest 
droga Pniewo - Czeruchy – granica po-
wiatu ciechanowskiego, która dalej przez 
powiat mławski łączy się z droga krajową 
S7 w miejscowości Strzegowo. Ten nowy 
3 km odcinek drogi Powiatowy Zarząd 
Dróg zrealizował w ramach programu Re-
gionalnych Inwestycji Terytorialnych. 

Nie można też pominąć ze względu 
na walory turystyczne i kulturowe Ze-
społu Pałacowo Parkowego w Opinogó-
rze rozbudowy drogi Ciechanów – Kąty 
– Opinogóra. Ta inwestycja o wartości 
11,5 mln. zł obejmująca kompleksową 
przebudowę 6,5 km odcinka drogi w 
istotny sposób zmieni ten ciąg komuni-
kacyjny. Warto przypomnieć, iż zakres 
robót obejmuje poszerzenie jezdni do 6 
m, budowę ścieżki rowerowej na całym 
odcinku, uregulowanie odwodnienia 
drogi i przebudowę mostu w miejsco-
wości Kąty. Przedsięwzięcie to stało się 
możliwe dzięki współpracy czterech sa-
morządów, tj. Samorządu Województwa 
Mazowieckiego, Powiatu Ciechanow-
skiego, Gminy Miejskiej Ciechanów i 
Gminy Opinogóra.

Oprócz tych dużych projektów reali-
zowane są inne mniejsze zadania inwesty-
cyjne ale równie ważne dla społeczności 
lokalnych jak przebudowa drogi w miej-
scowości Malużyn, ulicy Wojska Polskie-
go w Glinojecku, drogi Rydzewo – Sule-
rzyż czy odcinka drogi Pajewo – Gołymin. 

Najtrudniejszą do wykonania w gru-
pie realizowanych zadań inwestycyjnych 
jest dobiegająca końca przebudowa ulicy 
Kwiatowej w Ciechanowie. Realizacja 
tego zadania przy tak dużym nasyceniu 
uzbrojenia komunalnego zlokalizowane-
go w pasie drogowym, jak sieci gazowe, 
kanalizacyjne, wodociągowe, teletech-
niczne i elektryczne wymagała już na 
etapie projektu, a także w trakcie jego 
realizacji ścisłej współpracy z jednostka-

mi nimi zarządzającymi. Prace te udało 
się skoordynować i przy okazji dokonać 
wymiany zużytych elementów tych urzą-
dzeń, jak np. zawory sieci wodociągowej. 
Bardzo sprawnie przebiegała współpraca z 
firmą Energa Operator S.A. Rejon Dys-
trybucji w Ciechanowie, która poprzez 
wykonanie nowego okablowania elek-
trycznego mogła zlikwidować istniejące 
wzdłuż ulicy sieci napowietrzne, co ko-
rzystnie wpłynęło na sprawność zasilania 
odbiorców ale również w istotny sposób 
poprawiło estetkę drogi. Myślę, iż po 
przebudowie ulica Kwiatowa spełni ocze-
kiwania mieszkańców. 
Jakie są zamierzenia inwestycyjne Powiatowe-
go Zarządu Dróg na kolejne lata?

Mamy przygotowane propozycje 
kolejnych inwestycji drogowych na lata 
następne. Wcześniej opracowaliśmy kilka 
dokumentacji technicznych, uzyskaliśmy 
stosowne pozwolenia i w zależności od 
sytuacji finansowej budżetu powiatu bę-
dziemy te zadania realizować. Na pewno 
aktywnie zabiegać będziemy o środki ze 
źródeł zewnętrznych, które w znacznym 
stopniu wpływają na skalę naszych in-
westycji. Jednak decyzje w tej sprawie w 
związku z upływem kadencji rad samo-
rządu będą podejmowane przez nowych 
radnych wybranych w październikowych 
wyborach. Myślę jednak, iż inwestycje 
drogowe będą nadal jednym z głównych 
zadań samorządu powiatu ciechanow-
skiego, ponieważ to one między innymi 
stymulują rozwój gospodarczy powiatu.
Dziękujemy za rozmowę.

Rozmowa z Józefem Borkowskim - Kierownikiem Powiatowego Zarządu Dróg w Ciechanowie

Po przebudowie ulica Kwiatowa spełni oczekiwania mieszkańców

ogłoszenie
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Kilkaset osób uczestniczyło w Gminno-Para-
fialnych Dożynkach zorganizowanych wspól-
nie przez Wójta Gminy Regimin i Proboszcza 
Parafii pw. św. Bartłomieja w Zeńboku, które 
odbyły się w tej miejscowości.

Uroczystą Mszę Św. w intencji rolni-
ków i Ojczyzny odprawił ks. proboszcz 
Waldemar Marciniak. W jej trakcie Sta-
rostowie Dożynek - Agnieszka i Grzegorz 
Jaroszewscy z Przybyszewa - przekazali 
na ręce wójta Lecha Zduńczyka i księdza 
proboszcza chleby dożynkowe, zaś przed 
ołtarzem ustawiono wieńce dożynkowe 
– gminny i parafialny oraz kosze z owo-
cami i warzywami z tegorocznych zbio-
rów. Swoje chleby przynieśli do świątyni 
także sołtysi wszystkich sołectw leżących 
w granicach Gminy Regimin. 

Przyniesione wieńce, chleb, dary, jak 
też zboże pod przyszłoroczny siew oraz 
chleby dla sołectw poświęcił ks. Marci-
niak. On też wygłosił piekną homilię, w 

której podkreślał znaczenie pomocy bliź-
niemu i dzielenia się nie tylko chlebem, 
ale również miłością i dobrocią.

Licznie zgromadzonych w kościele 
mieszkańców i gości powitał Wójt Gmi-
ny Regimin Lech Zduńczyk. Szczególne 
podziękowania skierował on pod adre-

sem rolników, dzięki którym nikt w na-
szej Ojczyźnie nie zaznaje uczucia głodu. 
Podkreślił także, iż tegoroczne Dożynki 
są okazją do uświetnienia 100. rocznicy 
odzyskania Niepodległości przez Polskę. 
Wszystkich przybyłych na Dożynki za-
prosił więc do wspólnego świętowania 
także tej rocznicy. Uroczystość uświetniła 
obecność gości, m.in. Elżbiety Szymanik 
- wicedyrektora Mazowieckiej Jednostki 
Wdrażania Programów Unijnych w War-
szawie. Obecne były także orkiestra dęta 
OSP Ciechanów oraz poczty sztandaro-
we jednostek OSP z terenu gminy. 

Po zakończeniu Mszy Św. wszyscy 
uczestnicy uroczystości, prowadzeni 
przez orkiestrę dętą OSP Ciechanów 

i poczty sztandarowe, przemaszero-
wali na boisko przy szkole w Zeńbo-
ku. Pierwszym elementem świątecz-
nego programu był koncert orkiestry 
dętej, która zachwyciła zebranych 
wykonaniem wiązanki pieśni patrio-
tycnych i żołnierskich. 

W ramach obchodów 100-lecia 
odzyskania Niepodległości władze gmi-
ny przygotowały 
dla uczestników 
Dożynek miłą nie-
spodziankę. Do ich 
rąk trafił bowiem 
oko l i c zno śc iowy 
„Śpiewnik Patrio-
tyczny”, w którym 
znaleźć można pełne 
teksty 22 najpopu-
larniejszych pio-
senek żołnierskich 
(m.in.: „Piechota”, 
„Legiony” czy „Roz-
szumiały się wierz-
by płaczące…”). 
Na tym jednak nie 
koniec, gdyż na do-
żynkowej scenie wy-
stąpił chór „Emaus” 
ze Strzegowa, który 
wspólnie z uczestni-
kami święta wyko-
nał kolejno wszyst-
kie zamieszczone 

w „Śpiewniku” utwory. Jako pierwsza 
wystąpiła jednak Małgosia Wiśniew-

ska, uczennica VI klasy SP w Zeńboku. 
Pięknym dziewczęcym głosem zaśpiewa-
ła „Polskie kwiaty”, stwarzając niezapo-
mnianą atmosferę patriotycznego święta. 
Był to wzruszjący, ale i bardzo dobrze 
przyjęty przez zgromadzonych sposób 
uczczenia tej niezwykłej rocznicy, a zara-
zem znakomita lekcja patriotyzmu. 

Na placu w Zeńboku we współ-
pracy Gminy z radnymi oraz sołec-
twami Zeńbok, Jarluty Duże, Jarluty 
Małe i Przybyszewo przygotowany 
został festyn wiejski. Jego uczestnicy 
mogli skosztować znakomitej gro-
chówki, pachnącego białego żuru, 
posilić się potrawami z grilla, po-
smakować domych ciast i tradycyj-
nych wędlinirskich wyrobów. Nie 
zabrakło atrakcji i dla najmłodszych, 
gdyż Gmina ufundowała im zabawę 
na trampolinie i zjeżdżalni, ale także 
słodycze i napoje.

Uczestnikom uroczystości cały dzień 
sprzyjała piękna, słoneczna pogoda. Nic 
więc dziwnego, że zabawa taneczna przy 
muzyce wykonywanej przez zespół „Są 
Gorsi” trwała aż do godz. 22.

R/TM

Święto Plonów

Dożynki Gminy Regimin

Niewątpliwymi znacznikami w pamięci 
Dożynek Sońskich 2018, stał się list do 
mieszkańców gminy od premiera Mate-
usza Morawieckiego, oficjalnie przekaza-
ny przez lidera Klubu Gazety Polskiej - Wie-
sława Kownackiego, a także staropolska 
urocza postać Pani we Wianku z Kwiecia, 
uroczo wyrażana przez dyrektor Gmin-
nego Ośrodka Kultury w Sońsku - Izabelę 
Ulatowską.

Nie ma na naszym terenie bar-
dziej związanej z rolnictwem gminy 
niż gmina Sońsk, w której na rzecz 
rozwoju mechanizacji rolnictwa 
przez dziesięciolecia działał Pań-
stwowy Ośrodek Maszynowy, a od 
początku XX wieku rozwijała się lu-
dowa oświata i szkolnictwo rolnicze. 
Więc aura wydarzenia siłą rzeczy 
tchnęła atmosferą postępu, ale też 
przenikała się z magią odwiecznej 
przyrody, uosabianej przez koloro-
wy Wianek z Kwiecia, jednocześnie 
zaświadczając o jedności teraźniej-
szości ze źródłami prasłowiańskiej 

tradycji naszej, gdy wielbiono sło-
wiańskich bogów i oddawano cześć 
siłom natury – słońcu, wiatrowi, 

deszczowi i grzmotom w chmurach, 
prosząc o urodzaj plonów ziemi.

Gospodynią Dożynek była wójt 

Marzena Ślubowska, starostami – Re-
nata i Paweł Węgłowscy, a dożynkową 
Mszę Świętą celebrowali – ks. Krzysztof 
Jaroszewski i ks. Mariusz Marciniak.

Był korowód z Wieńcami Dożyn-
kowymi, bochny chleba i moc po-
częstunków dla wszystkich, stragany, 
konkursy, tańcowanie i muzykowanie, 
a na koniec strzelały ognie sztuczne i 
się błyskało, że hejże ha, hejże ha…

KAROL PODGÓRNY

Premier z Panią we Wianku z Kwiecia

Dożynki w Sońsku, że hejże ha, hejże ha

Ks. proboszcz Waldemar Marciniak i wójt Lech Zduńczyk na czele dożynkowej procesji 
wkraczają do kościoła Parafii pw. św. Bartłomieja w Zeńboku.

Dożynkową liturgię poprowadził ks. proboszcz Waldemar Marciniak.

Wiele radości sprawiło uczestnikom regumińskich dożynek wspólne śpiewanie pieśni patriotycznych. Pierwsza z prawej: Elżbieta 
Szymanik - wicedyrektora Mazowieckiej Jednostki Wdrażania Programów Unijnych w Warszawie.

Częstowanie bochnami rozpoczęte!

Wójt Marzena Ślubowska przemawia do 
zgromadzonych.

Pani we Wianku z Kwiecia czyli dyrektor GOK 
– Izabela Ulatowska.

Zwartą grupą w Dożynkach uczestniczyła reprezentacja naszego Klubu Gazety Polskiej.
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Społeczność Szkoły Podstawowej nr 4 w Cie-
chanowie uczciła Święto Patrona, czyli 21. 
Pułku Piechoty Dzieci Warszawy. Powstał on 
11 listopada 1918 roku, a we wrześniu 1939 
roku. Bronił naszego miasta przed niemiec-
kim najeźdźcą.

Na coroczne święto licznie przyby-
li zaproszeni goście. Miłym akcentem 
było przekazanie na ręce dyrekcji por-
tretu gen. Stanisława Sosabowskiego, 
ufundowanego przez Towarzystwo Mi-
łośników Ziemi Ciechanowskiej. 
Przecięcia wstęgi i odsłonięcia 
obrazu dokonała Barbara Kamiń-
ska - dyrektor szkoły wraz z przed-
stawicielami zarządu TMZC. Ten 
niezwykły dar zajmie zaszczytne 
miejsce w szkole i będzie upamięt-
niać postać Wielkiego Polaka. Dy-
rektor w podziękowaniu przekaza-
ła darczyńcom publikację Dariusza 
Bralskiego – nauczyciela języka 
polskiego – dotyczącą historii 21. 
Warszawskiego Pułku Piechoty Dzieci 
Warszawy oraz postaci gen. Stanisława 
Sosabowskiego.

Uczniowie klas V i VI wraz z har-
cerzami zaprezentowali żywą lekcję hi-
storii, w której przybliżyli bohaterską 
postawę żołnierzy pułku oraz ich cha-
ryzmatycznego dowódcę, wielkiego pa-
triotę gen St. Sosabowskiego, w którego 
postać wcielił się Maksymilian Jur-
czykowski. Program słowno-mu-
zyczny przygotowali nauczyciele: 
Dariusz Bralski, Agnieszka Gasiń-
ska, Aneta Duchlińska i Iwona Ko-
ziatek. Wartę honorową przy po-
mniku poświęconym żołnierzom 
pułku poległym w Ciechanowie, 
znajdującym się przed szkolnym 
budynkiem, pełnili harcerze pod 
opieką phm. Marzeny Pawłowskiej. 
Delegacje harcerzy odwiedziły również 
kilkadziesiąt mogił żołnierzy pułku na 

miejskich cmentarzach.
Podczas akademii podsumowano 

konkurs wiedzy nt. historii 21. WPP 

Dzieci Warszawy. Pierwsze 
miejsce zajęła Oliwia Golen-
da z klasy VI a, drugie wy-
walczyła Amelia Chylińska z 
kl. VI a, na trzecim miejscu 
podium stanęli: Alicja Mali-
nowska z kl. VI a, Zuzanna 
Szymańska z kl. VI b i Mo-
nika Milewska z kl. VI b. 
Wszyscy otrzymali dyplomy 
i nagrody ufundowane przez 
organizatorów.

Po głównych uroczystościach na 
uczniów czekał jubileuszowy piknik 
militarny przy dźwiękach orkiestry 
Ochotniczej Straży Pożarnej. Kla-
sy 0 - VI uczestniczyły w spotkaniu 
z przedstawicielami Stowarzyszenia 
Rekonstrukcji Historycznej 79. Puł-
ku Piechoty Strzelców Słonimskich 
im. Hetmana Lwa Sapiehy w Cie-
chanowie, w czasie którego zobaczyli 
mundury i broń żołnierzy pułku oraz 

mieli możliwość przymierzenia 
hełmów polskich, francuskich 
i niemieckich. Natomiast star-
si uczniowie odbyli spotkanie 
z przedstawicielami Warszaw-
skiego Instytutu Inicjatyw Stra-
tegicznych oraz Centrum We-
terana w Warszawie. Na placu 
przed budynkiem szkoły przy 
rozstawionych stolikach wszyscy 

mogli posilić się żołnierską grochów-
ką. W drugiej części szkoły młodzież 
mogła zobaczyć radiostację wojsko-
wą, spróbować swoich sił w strzelaniu 
do celu, ze strażakami przećwiczyć 
pierwszą pomoc medyczną, obejrzeć 
wóz policyjny, a także założyć alko-
-gogle, zmieniające ostrość widzenia, 
symulujące stan odurzenia alkoholo-
wego i przejść tor przeszkód.

AK / PP

Tegoroczne uroczyste rozpoczęcie roku 
szkolnego w Szkole Podstawowej im. Żoł-
nierzy Armii Krajowej w Ościsłowie miało 
szczególny charakter. Po 32 latach kierowa-
nia tą placówką pożegnał się z nią dyrektor 
Marek Marcinkowski, który przeszedł na 
emeryturę.

Nowy rok szkolny rozpoczęło: 29 
przedszkolaków, 101 uczniów szkoły 
podstawowej i 19 gimnazjalistów. Kie-
rowanie szkołą, po dyrektorze Marku 
Marcinkowskim, przejęła dotychczaso-
wa nauczycielka – Anna Radziejewicz. 

Szkolną uroczystość uświetnił pro-
gram artystyczny, w którym oprócz 
odchodzącego na emeryturę dyrektora 
brali udział uczniowie, rodzice i pra-
cownicy szkoły. Program został przygo-
towany pod kierunkiem nauczycielek: 
Bogumiły Marcinkowskiej i Magdale-
ny Witkowskiej.

W uroczystości brali udział liczni 
goście, m.in.: Łukasz Kapczyński - 

burmistrz Miasta i Gminy Glinojeck 
wraz ze skarbnikiem Celiną Czerską, 
ks. kan. Janusz Rumiński - proboszcz 
Parafii pw. Św. Mikołaja w Sulerzyżu 
oraz Jadwiga Pajewska - Prezes Zarządu 
Oddziału Powiatowego Związku Na-
uczycielstwa Polskiego.

SP/TM

Z gminy Glinojeck

Rozpoczęcie roku szkolnego 
z pożegnaniem dyrektora

Dzień Patrona w SP nr 4

Podwójna uroczystość

Odchodzący na emeryturę dyrektor Marek 
Marcinkowski wziął udział w programie ar-
tystycznym przygotowanym na uroczystość 
rozpoczęcia nowego roku szkolnego.
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Dzieci z Miejskiego Przedszkola nr 10 im. Ja-
nusza Korczaka w Ciechanowie biorą udział 
w Międzynarodowym Projekcie Edukacyjnym 
„Piękna Nasza Polska Cała”. Jest to odpowiedź 
wyjątkowe święto Polaków – 100. rocznicę od-
zyskania niepodległości. 

Mimo, że tematyka jest bardzo waż-
na - a jednocześnie poważna, może być 
przedstawiona w sposób zrozumiały dla 
najmłodszych odbiorców. W ramach 
realizowanego projektu dzieci poznają 
historię naszego państwa, symbole naro-
dowe, uczą się tańców ludowych, a także 
mają okazję skosztować potraw regional-

nych. Celem projektu 
jest wzmocnienie po-
czucia radości i dumy 
z bycia Polakiem. 

W przedszkolu 
podjęto różnorod-
ne działania, dzięki 
którym dzieci zostały 
zapoznane z powyż-
szą tematyką. Dzieci 
z grupy „Krokodyle” 
nauczyły się Hymnu 
Polski - „Mazurka Dą-
browskiego”. Dużym 

zainteresowaniem 
wśród przedszkola-
ków cieszyła się na-
uka tańca ludowego 
oraz pokaz mody 
patriotycznej.

Bardzo waż-
nym wydarzeniem 
było zasadzenie 

„Drzewa Pamięci”, jako symbolu życia i 
wolności. W tę szlachetną akcję zaanga-
żował się także prezydent Krzysztof Ko-
siński. Po wspólnym zasadzeniu drzewa 
dzieci obiecały, że będą dbać o nie i je 
podlewać. Na koniec wręczyły prezyden-
towi pocztówki w kształcie flagi Polski z 
życzeniami. 

MP/TM

Miejskie Przedszkole nr 10

Przedszkolaki posadziły „Drzewo Pamięci
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Przedszkolaki wspólnie z prezydentem Krzysztofem Kosińskim 
zasadziły „Drzewo Pamięci”.

Pamiątkowa fotografia wykonana po zasadzeniu „Drzewa Pamięci”.
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Szkoła Podstawowa nr 4 w Ciechanowie 
chętnie podejmuje współpracę ze spółka-
mi, przedsiębiorstwami i zakładami pracy 
istniejącymi na terenie miasta. 

Współpraca ta wiąże się z działal-
nością szkoły w środowisku lokalnym i 
polega na udziale społeczności szkolnej w 
różnego rodzaju akcjach, czy konkursach 
o rgan i zowanych 
przez te firmy. Z 
kolei przedstawi-
ciele tych zakła-
dów uczestniczą w 
przedsięwzięciach 
i uroczystościach 
o rgan i zowanych 
przez społeczność 
szkolną.

Na począt-
ku tego roku 
szkolnego, dzię-
ki wspomnianej 
współpracy szkoła, 
a szczególnie odno-
wione pracownie 

oddziałów przedszkolnych, wzboga-
ciły się o nowe pomoce dydaktyczne. 
Bardzo dziękujemy sponsorom: PUK 
– prezesowi Mirosławowi Szymańczy-
kowi, ZWiK –  prezesowi Jerzemu Ry-
zińskiemu i ZKM – prezesowi Walde-
marowi Kicińskiemu w Ciechanowie. 

SP4

Szkoła Podstawowa nr 4 w Ciechanowie 

Spotkanie z prezesami 
spółek miejskich
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ludzie z pasją

Stowarzyszenie Wolontariuszy Schroniska 
w Pawłowie ,,Wolo Pawłowo” powstało w 
lutym 2018 r. i zostało utworzone przez wo-
lontariuszy, którzy już od paru lat regularnie 
przyjeżdżają do schroniska. Głównym celem 
Stowarzyszenia jest tworzenie i nadzór nad wo-
lontariatem na terenie schroniska, opieka nad 
wolontariuszami ale przede wszystkim niesie-
nie pomocy dla przebywających w schronisku 
zwierząt. Wolo Pawłowo zrzesza ludzi, którym 
nie jest obojętny los porzuconych zwierząt.

Wolontariat to ważny element, każdego 
dobrze funkcjonującego schroniska dla zwie-
rząt. Nie oferując wynagrodzenia pieniężne-
go gromadzi ludzi z sercem dla psów, którzy 
pracują na ich rzecz, wykonując wszystkie 
potrzebne czynności. Wolontariusze wycho-
dzą z psami na spacery, socjalizują, tworzą 
ogłoszenia i szukają domów dla zwierząt, 
promują wolontariat, uczą podstawowych 
komend, czeszą, obserwują zachowania i 
kondycję podopiecznych. Pomagają nalewać 
wodę do misek niezależnie od warunków 
klimatycznych. Każdy w miarę możliwości 
poświęca swój czas i energię podczas space-
rów odbywających się w soboty od 10:30 do 
15:00 oraz okazjonalnie w niedzielę. Każda 
osoba niesie również za sobą kilkanaście no-
wych pomysłów na pomoc, jak na przykład 
zbiórki karmy i akcesoriów dla psów w szko-
łach, przedszkolach oraz firmach. Dla bar-
dziej ambitnych, z dobrym ,,okiem”, istnieje 
możliwość dopracowania swojego warsztatu, 
zostając fotowolontariuszem (po podpisaniu 
stosownej umowy).

Kto może pomagać bezdomnym psom 
w szeregach ,,Wolo Pawłowo”? Każdy, kto 

ma zapał, chęć pomocy, miłość do zwierząt 
i pragnie nieodpłatnie pracować na ich rzecz. 
Wolontariuszem może zostać każda osoba po 

ukończeniu 18 roku życia i podpisaniu poro-
zumienia wolontariusza ze Stowarzyszeniem 
Wolontariuszy Schroniska w Pawłowie. Oso-

by po ukończeniu 16 roku życia, dodatkowo 
muszą przedstawić pisemną zgodę opieku-
nów prawnych na odbywanie wolontariatu 

w Schronisku. W przypadku osób niepełno-
letnich na teren placówki wstęp mają tylko z 
opiekunem, który bierze za nie pełną odpo-
wiedzialność.

Czemu spacery z psami jednoczą tak 
wielu różnych ludzi? Na to pytanie nie ma 
jednoznacznej odpowiedzi. Każdy, kto po-
jawia się w schronisku chce pomagać. Ta 
chęć pomocy braciom mniejszym pcha 
ludzi do wielkich i tych mniejszych, ale 
równie znaczących czynów. Adoptowany 
pies to duma i świadomość, że wykonana 
praca nie jest bezcelowa. Zadaniem wo-
lontariusza jest nie tylko zmaganie się z 
codziennymi wyzwaniami w schronisku, 
ale też ze swoimi emocjami. Pomagać 
zwierzętom trzeba tak, jak one tego po-
trzebują, a nie tak, jak wydaje się najlepiej. 
Dzięki współpracy i wielu godzin spędza-
nych z bezdomnymi psami wolontariusz 
nabiera ogromnej empatii do zwierząt, 
uczy się psiego języka i być może znajdzie 
przyjaciela na dalsze, długie lata wspólne-
go życia. Radość psa na spacerze, który w 
końcu wyjdzie ze schroniskowego boksu 
jest bezcenna.

Serdecznie zachęcamy do odwiedzenia 
schroniska oraz zostania wolontariuszem.

Zapraszamy do otwartej grupy na FB 
Grupa Wolontariuszy Schroniska w Paw-
łowie oraz na stronę Stowarzyszenia  www.
wolopawlowo.pl . WP/TM

Stowarzyszenie Wolontariuszy Schroniska w Pawłowie

Pomagają zwierzętom ze schroniska w Pawłowie

Członkowie Stowarzyszenia Wolontariuszy Schroniska w Pawłowie. Od lewej stoją: Piotr Markiewicz, Karolina Szymańska, Agnieszka 
Kuczyńska i Agnieszka Jabłonowska. Leży - Małgorzata Sawicka.

Działa Pan aktywnie w Komitecie Społecznym „Wo-
lontariat Pamięci”. Proszę opowiedzieć naszym Czy-
telnikom o efektach jego pracy.

Komitet Społeczny „Wolontariat Pa-
mięci” powstał w Ciechanowie w 2016 
roku z inicjatywy osób świeckich związa-
nych z Kościołem. Była to grupa 20 osób 
reprezentująca różne środowiska społecz-
ne i zawodowe, a w ramach ekumenizmu 
mamy także osobę ze środowiska prote-
stanckiego. Powołany Komitet pierwotnie 
zamierzał zająć się renowacją grobów na 
cmentarzu przy ulicy Płońskiej w Ciecha-
nowie, w których pochowani są kapłani 
związani z naszym miastem. Są to groby 
dawno zapomniane, mocno zniszczone zę-
bem czasu, którymi nikt się nie opiekuje. 
Po roku poszerzyliśmy naszą działalność o 
groby osób świeckich, szczególnie zasłużo-
nych dla naszej Ojczyzny czy Ziemi Cie-
chanowskiej. Postanowiliśmy, że w każdym 
roku odrestaurujemy jeden grób osoby 
świeckiej.

W latach 2016-2017 odnowiliśmy 
grób śp. ks. Remigiusza Jankowskiego 
(1844-1928), proboszcza i dziekana cie-
chanowskiego w latach 1908-1928, bu-
downiczego domu parafialnego.

W 2018 roku, w roku 100-lecia 
odzyskania niepodległości przez Polskę 
odnowiliśmy dwa groby: śp. ks. Józefa 
Kwiatkowskiego (1809-1865) - zało-
życiela cmentarza przy ulicy Płońskiej, 
proboszcza ciechanowskiego w latach 
1849-1865 oraz Stefana Śmietanko 
(1895-1918) - mieszkańca Ciechanowa, 
członka POW, bohatera niepodległościo-
wego, który oddał życie za Ojczyznę w 
dn. 2 listopada 1918 roku. 

17 października planujemy uroczyście 
oddać odrestaurowane groby bohaterów. 

Uroczystości z udziałem JE ks. biskupa Mi-
rosława Milewskiego, proboszczów ciecha-
nowskich parafii oraz prezydenta Krzysz-
tofa Kosińskiego rozpoczną się Mszą św. 
w kościele Parafii św. Tekli o godz. 14.00. 
Serdecznie zapraszamy mieszkańców Cie-
chanowa.

Komitet Społeczny „Wolontariat Pa-
mięci” utworzył i zarejestrował w 2017 
roku, zgodnie z obowiązującymi przepisa-
mi, Komitet Społeczny Zbiórki Publicznej 
„Wolontariat Pamięci” i powierzył mi prze-
wodniczenie mu.

Przypomnieć należy, że pierwsza zbiór-
ka publiczna na renowację grobów odbyła 
się przy bramach ciechanowskich cmenta-
rzy w roku ubiegłym w dniach 31 paździer-
nika oraz 1 i 2 listopada. W akcji tej wzięło 
udział ok. 100 wolontariuszy, na czele z 
prezydentem Krzysztofem Kosińskim za co 
szczególnie dziękuję. Był to ogromny suk-
ces organizacyjny, zebraliśmy ponad 16 tys. 
zł, a prezydent jako wolontariusz ustanowił 
indywidualny rekord zbiórki.

Szczególne podziękowania należą się 
mieszkańcom naszego grodu i przyjezdnym 
gościom za wsparcie tej akcji poprzez dużą 
życzliwość i hojność. Oczywiście akcję tę 
będziemy kontynuować w tym roku i na-
stępnych latach.

W 2019 roku planujemy odnowić gro-
by księży: Aleksandra Pęskiego (1890-1953) 
i Wiktora Radzikowskiego (1839-1908) 
oraz Walentego Wolskiego (1804-1851) – 
pierwszego aptekarza w Ciechanowie, dzia-
łacza niepodległościowego.

Działa Pan też w Akcji Katolickiej przy Parafii św. Tekli.
Tak, przewodniczę dużej grupie osób 

świeckich działających społecznie na rzecz 
Kościoła. Organizowaliśmy corocznie przez 

kilkanaście lat nieodpłatne kolonie letnie 
dla dzieci. Aktualnie organizujemy paczki 
świąteczne dla dzieci i osób starszych, piel-
grzymki krajowe i zagraniczne. Bierzemy 
aktywny udział w zbiórce makulatury na 
rzecz budowy studni w Sudanie, aktywnie 
uczestniczymy w pracach komitetu organi-
zacyjnego „Marszu dla Życia i Rodziny”. 
Jesteśmy grupą bardzo aktywną i moc-
no zaangażowaną w życie Kościoła, za co 
szczególnie dziękuję wszystkim członkom 
Akcji Katolickiej przy parafii św. Tekli.

Kolejne pole Pańskiej aktywności to działalność 
w Klubie KORONA… 

Klub KORONA, funkcjonujący w 
naszym mieście od prawie 5 lat, to nie-
formalna grupa osób działających na rzecz 
aktywizacji ludzi w wieku „50+”. Jestem 
członkiem zarządu Klubu i liderem sekcji 
turystyki rowerowej.

Co roku, w okresie kwiecień – paź-
dziernik, organizujemy przynajmniej raz w 
miesiącu rajd rowerowy. Startujemy spod 
ciechanowskiego zamku, za każdym razem 
planując inną trasę o długości od 50 do 
100 km.

Oprócz ruchu na świeżym mazowiec-
kim powietrzu staramy się na trasach raj-
dów poznawać szczególne miejsca związane 
z przyrodą i historią naszej Małej Ojczyzny. 
Wspiera mnie w tym znany ciechanowski 
historyk Jacek Hryniewicz, za co mu ser-
decznie dziękuję.

Na każdy rajd rowerowy stawia się 
grupa 20-30 osób. Raz w roku organizuje-
my rajd dwudniowy - byliśmy w Grunwal-
dzie, Sobieszewie, Świętej Lipce, Stoczku 
Warmińskim i Szwajcarii Kaszubskiej.

29 września zorganizowaliśmy rowe-
rowy rajd patriotyczny „Szlakiem miejsc 

szczególnych dla niepodległości Polski wo-
kół Ciechanowa”.

Z kolei w dniu 20 października, 
wspólnie z prezydentem Krzysztofem Ko-
sińskim, organizujemy rajd „100 km na 
100-lecie odzyskania niepodległości”. Start 
i meta sześciu sztafet będzie na Zamku 
Książąt Mazowieckich, a trasa jednej z nich 
to ciechanowska pętla miejska. Imprezę 
rozpoczynamy o godz. 9.00, a zapisy przyj-
mujemy w recepcji hotelu Korona do dnia 
10 października. Każdy z uczestników szta-
fety otrzyma okazjonalną pamiątkę.

Czym oprócz działalności społecznej się Pan zajmuje?
W przeszłości byłem współorganizato-

rem Państwowej Wyższej Szkoły Zawodo-
wej w Ciechanowie, przez ok. 10 lat praco-
wałem jako Kanclerz tej Uczelni. Byłem też 
Kierownikiem Delegatury w Ciechanowie 
Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego.

Oprócz aktywnej pracy zawodowej, 
gdzie realizuję się jako osoba z wyższym 
wykształceniem technicznym, mam też 
czas na spełnianie swoich pasji życiowych. 
Należą do nich: zwiedzanie świata, działka 
i pszczelarstwo.

Pozostańmy na chwilę przy pszczelarstwie…
Jest ono wielką pasją mojego życia już 

od czasów szkoły podstawowej. Organiza-
cja pracy pszczół jest bardzo ciekawa i cią-
gle przynosząca niespodzianki. Praca przy 
pszczołach to praca na świeżym powietrzu, 
choć ciężka to dająca wiele satysfakcji. 
Pszczoły i pszczelarze borykają się aktual-
nie z wieloma problemami związanymi z 
gwałtownym rozwojem cywilizacji ludz-
kiej, takimi jak m.in.: chemia, elektronika, 
telekomunikacja, kultura rolna... Choroby 
pszczół, anomalie pogodowe, zmiany kli-

matyczne, wprowadzane GMO, zawartość 
pestycydów w roślinach czy opryski roślin 
powodują występowanie zjawiska masowe-
go ginięcia pszczół.

Dobrym przykładem zwrócenia uwa-
gi na znaczenie pszczół w życiu człowieka 
jest inicjatywa naszego prezydenta po-
legająca na umiejscowieniu kilku uli na 
dachu Urzędu Miasta. A może ilość uli 
„ratuszowych” powiększy się w przyszłym 
roku? Tego życzę Panu Prezydentowi. Już 
są pierwsze efekty – miód ratuszowy jest 
znany nie tylko w Ciechanowie.

Jest Pan także aktywnym działaczem samorządowym…
Tak. Byłem radnym Rady Powiatu 

Ciechanowskiego w pierwszej kadencji, 
przewodniczącym Zarządu Osiedla „Alek-
sandrówka”, jestem wiceprzewodniczącym 
Ciechanowskiej Wspólnoty Samorządowej 
i członkiem Mazowieckiej Wspólnoty Sa-
morządowej. Posiadam duże doświadczenie 
zawodowe, społeczne i samorządowe.

Chcąc w jeszcze większym stopniu 
wykorzystać to doświadczenie na rzecz roz-
woju naszego regionu, podjąłem decyzję o 
kandydowaniu w tegorocznych wyborach 
samorządowych do Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego z listy Komitetu Wybor-
czego „Bezpartyjni Samorządowcy”.
Dziękujemy za rozmowę.
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Rozmowa z Romanem Niesiobędzkim – znanym ciechanowskim pszczelarzem i działaczem społecznym-samorządowym

Organizacja pracy pszczół jest bardzo ciekawa
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Placówka Wsparcia Dziennego powstała w 
ramach projektu unijnego, na który miasto 
pozyskało prawie pół miliona złotych. Fun-
dusze przewidziane były na pierwsze dwa 
lata funkcjonowania. Miasto zdecydowało 
jednak o kontynuowaniu działalności pla-
cówki. 

Realizacja projektu została podsu-
mowana podczas spotkania, w którym 
wzięli udział m. in. prezydent miasta 
Krzysztof Kosiński i zastępca dyrek-
tora w Mazowieckiej Jednostce Wdra-

żania Programów Unijnych Elżbieta 
Szymanik. 

Projekt „Dzieci nasza wspólna 
sprawa”, współfinansowany ze środ-
ków Europejskiego Funduszu Spo-
łecznego, kończy się 30 września. 
Placówka Wsparcia Dziennego będzie 
działać dalej, przy finansowaniu z bu-
dżetu miasta. 

Placówka powołana w ramach 
struktur MOPS uruchomiona została 
1 października 2016 r. i objęła wspar-
ciem 28 dzieci i ich rodziców. Pod-
opieczni to dzieci w wieku od 8 do 13 
lat, z rodzin borykających się z proble-
mami opiekuńczo-wychowawczymi. 

Dzieci przychodziły do placówki 
codziennie po szkole, odrabiały lekcje, 
uczyły się pracy w grupie, uczestniczy-
ły w zajęciach rozwijających umiejęt-
ności, w grach, zabawach, zajęciach 
plastycznych, kółkach zainteresowań 
(np. fotograficzne, sportowe, flory-
styczne). Placówka pomaga w orga-
nizacji czasu wolnego, pokonywaniu 
trudności szkolnych, radzeniu sobie 
z zaburzeniami zachowania, prowadzi 
zajęcia dydaktyczno-wychowawcze, 
tematyczne, socjoterapeutyczne. 

Prócz zajęć w siedzibie, dla pod-
opiecznych organizowane były spo-

tkania i wizyty w instytucjach na te-
renie miasta i okolic oraz wyjazdy, m. 
in. do Warszawy. 

Kierownictwo placówki pod-
kreśla, że po dwóch latach efekty 

wsparcia są bardzo widoczne – dzie-
ci lepiej się zachowują, uczą, radzą 
sobie w grupie rówieśniczej, a także 
odkrywają swoje silne strony, nabie-
rają poczucia własnej wartości.

RJ / PP

2 lata Placówki Wsparcia Dziennego

W ramach działań profilaktycznych pn. „Mój 
rower – moje życie” ciechanowscy policjanci 
przypomnieli niechronionym uczestnikom 
ruchu drogowego przepisy dotyczące ro-
werzystów. Spotkali się z uczniami Zespołu 
Szkół Technicznych oraz Szkoły Podstawo-
wej nr 4 w Ciechanowie.

W trakcie spotkań policjanci przy-
bliżyli zasady bezpiecznego korzystania 
z rowerów oraz przypomnieli o zasa-

dach ruchu drogowego, które dotyczą 
rowerzystów. Celem działań „Mój ro-
wer - moje życie” jest poprawa bezpie-
czeństwa rowerzystów, kształtowanie 
bezpiecznych zachowań niechronio-
nych uczestników ruchu drogowego, 
promowanie korzystania przez rowe-
rzystów z elementów odblaskowych. 

Przed wyruszeniem w drogę należy 
pamiętać o obowiązkowym wyposażeniu 
roweru, dzieci do 10 roku życia mogą po-

ruszać się rowerem pod opieką osoby do-
rosłej, a przed ukończeniem 18 roku życia 
należy posiadać kartę rowerową. Obo-
wiązkiem rowerzysty jest korzystanie ze 
ścieżek rowerowych, w przypadku braku 
ścieżki dla rowerów bądź pobocza należy 
poruszać się jezdnią i trzymać się prawej 
strony pasa ruchu. Jazda po chodniku jest 
zasadniczo zabroniona, prawo jednak do-
puszcza sytuacje, kiedy jest to możliwe. 

Z „Bezpieczną drogą do szkoły” 
dzielnicowy dotarł do SP w Opinogó-
rze Górnej i w Kołaczkowie 

Uczniowie „zerówek” oraz klas I 
uczestniczyli w spotkaniu z dzielnico-
wym, który wprowadził najmłodszych 
w świat ruchu drogowego. Głównym ce-
lem spotkania było przekazanie pieszym 
jak bezpiecznie poruszać się po drogach. 
Zajęcia z policjantem są dla dzieci za-
wsze dużą atrakcją, co zachęca je do po-
znawania zasad ruchu drogowego.

Zapewnienie bezpieczeństwa dzie-
ciom i młodzieży jest jednym z prio-
rytetowych zadań, przed którym staje 
nie tylko Policja, ale również inne in-
stytucje, którym dobro młodego poko-

lenia nie jest obojętne. W ramach akcji 
„Bezpieczna droga do szkoły” każdy 
dzielnicowy w swoim rejonie służbo-
wym podczas spotkań z przedszkola-
kami oraz dziećmi z najmłodszych klas 
rozmawia o tym jak unikać zagrożeń 
na drodze, w domu, na podwórku oraz 
jak niebezpieczne mogą być spotkania z 
nieznajomymi. 

PP / KPP CIECHANÓW 

Działania profilaktyczne policji 

„Mój rower, moje życie” 
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Na zbiorniku w Opinogórze rozegrane zo-
stały Towarzyskie Okręgowe Zawody w 
Wędkarstwie Spławikowym Kadetów, Ju-
niorów i Kobiet „Złoty Haczyk”, wieńczące 
rywalizację spławikową w tych kategoriach 
wiekowych. Piękna pogoda sprawiła, że do 
zawodów przystąpiło 22 zawodników.

Według zamysłu organizatorów, są 
to zawody czysto towarzyskie z dopusz-
czalną nieco większą pomocą w trak-
cie wędkowania ze strony opiekunów 
zawodników. Dlatego też pojawiło się 
na nich więcej dzieci i młodzieży star-
tujących w zawodach po raz pierwszy. 
Na starcie nie zabrakło też aktualnej 
mistrzyni kobiet i mistrza juniorów.

Pogoda, jak na połowę września, 
dopisała. Było bardzo ciepło z lekkim 
wiatrem i słońcem święcącym od same-
go rana.

Najlepszymi w poszczególnych ka-
tegoriach okazali się:

Kadeci – Maciej Łaniewski z Koła 
PZW w Opinogórze

Juniorzy – Aleks Kołakowski z 
Koła PZW w Pułtusku

Kobiety – Gertruda Banach z Koła 
PZW w Żurominie

Najmłodszym uczestnikiem był 
Karol Mikłowski (11 lat) z Koła PZW 
w Ciechanowie, a największą rybę 
( karaś złoty) złowił Adrian Borczak 
(13 lat) z Koła PZW w Opinogórze 
– 935 g.

G o s p o d a r z e m 
zawodów było Koło 
PZW w Opinogórze na 
czele z prezesem jako 
Sędzią Sektorowym - 
Marcinem Karpikiem. 
Sędzią Głównym za-
wodów był Aleksan-
der Falkiewicz z Koła 
PZW w Żurominie, 
który wraz z preze-
sem Zarządu Okrę-
gu Henrykiem Grześ 
wręczył najlepszym 
wędkarzom puchary, 
zaś wszystkim uczest-
nikom upominki.

O.PZW/TM

Polski Związek Wędkarski

„Złoty Haczyk” w Opinogórze

reklama

Piękna pogoda sprawiła, że w zawodach wędkarskich wzięło udział 22 zawodników.

Od lewej: Eugeniusz Nowak – prezes Koła PZW Ciechanów-Miasto, Henryk Grześ – prezes 
Zarządu Okręgu PZW oraz Marcin Karpik - prezes Koła PZW Opinogóra.

Zawody odbyły się nad zbiornikiem położonym w pięknym zespole parkowym Muzeum 
Romantyzmu w Opinogórze.

Zwyciężczyni w kategorii kobiet - 
Gertruda Banach z Koła PZW w Żurominie.

Patrycja Purzycka wystrzeliwała z procy zanętę przygotowaną 
według własnego przepisu.
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Wystawa rysunków Andrzeja Mleczki, recital 
Wojtka Gęsickiego oraz prezentację oferty 
miejskiej jednostki kultury przygotowano na 
sobotnie ponowne otwarcie COEK STUDIO. Bu-
dynek przeszedł kompleksową modernizację 
oraz został dostosowany do potrzeb osób z 
niepełnosprawnościami. Na inwestycję mia-
sto pozyskało dofinansowanie unijne.

Wśród głównych celów przepro-
wadzonej modernizacji siedziby COEK 
STUDIO było stworzenie warunków do 
rozszerzenia i urozmaicenia oferty kultu-
ralnej w mieście oraz przystosowanie bu-
dynku do potrzeb osób z niepełnospraw-
nościami. – By prowadzić działalność, 
rozszerzać ofertę, rozwijać się, konieczne 
są odpowiednie warunki. Siedziba miej-
skiej jednostki kultury przeszła meta-
morfozę, dzięki czemu otwierają się dla 
niej, a tym samym dla mieszkańców mia-
sta, nowe możliwości. Dużą wagę przy-
wiązujemy do przeciwdziałania wszelkim 
wykluczeniom i do integracji osób nie-
pełnosprawnych. Likwidujemy bariery 
architektoniczne, zachęcając do czynne-
go udziału w kulturalnym życiu miasta 
zarówno niepełnosprawnych, jak i osoby 
starsze czy rodziny z małymi dziećmi – 
podkreśla prezydent Krzysztof Kosiński.

Budynek COEK STUDIO prze-
szedł m.in. termomodernizację i wy-
miany instalacji, został ocieplony, 

dzięki czemu stał się bardziej przyjazny 
dla środowiska. Wymieniona została 
elewacja, przebudowano schody ze-
wnętrzne i wewnętrzne, wymieniono 
drzwi. W nowoczesny sprzęt elektro-
niczny wyposażono studio nagrań, zo-

stało ono także odpowiednio wyciszo-
ne, co przekłada się na jakość nagrań 
i możliwości bardziej profesjonalnego 
wykorzystywania studia. 

Prace objęły galerię, salę baletową, 
pracownię rozwijania umiejętności ma-

nualnych, pomieszczenie, które stało się 
małą salą widowiskową.

Zmodernizowane zostały łazienki. 
Zamontowano urządzenia zwiększające 
dostępność obiektu osobom z różnymi 
rodzajami niepełnosprawności, min. ru-
chowymi, sensorycznymi, intelektualny-
mi i psychicznymi. Jednym z rozwiązań 
jest zainstalowane na torze krzywolinio-
wym krzesło schodowe, co umożliwi 
niepełnosprawnym przemieszczanie się 
między kondygnacjami.

Dzięki stworzeniu sali widowisko-
wej, pojawi się możliwość organizowania 
koncertów i przedstawień teatralnych. 
Jest tam mała scena z podestem, kurtyną, 
oświetleniem i nagłośnieniem. 

Galeria zyskała profesjonalne wyposa-
żenie, systemy wystawiennicze, oświetlenie, 
które pozwalają na właściwą ekspozycję prac. 
Poprzez zakup koniecznych mebli, remont 
sali plastycznej z jej zapleczem, poprawiły się 
warunki, w których odbywają się cieszące się 
dużym zainteresowaniem zajęcia. 

Stara kotłownia gazowa w obiekcie 
została wymieniona na węzeł ciepłow-

niczy zasilany z miejskiej sieci ciepłow-
niczej, przebudowano instalację c.o., 
instalację pompy ciepła powietrze/woda, 
wymieniono oświetlenie na energo-
oszczędne typu LED. W konsekwencji 
wprowadzenia tych rozwiązań nastąpi 
znaczna poprawa efektywności energe-
tycznej budynku na poziomie ponad 
66%. 

– Dotychczas z wielu naszych 
pomysłów musieliśmy rezygnować 
ze względu na brak odpowiednich 
warunków. Kreatywność i chęć 
wprowadzania nowych wydarzeń i 
działań zderzała się z rzeczywistością. 
Często przy organizacji wydarzeń 
wkładaliśmy mnóstwo trudu i wy-
siłku, stosując prowizoryczne roz-
wiązania. Po modernizacji siedziby 
zniknęło wiele przeszkód, cały nasz 
zespół pracowników, czeka więc na 
otwarcie z niecierpliwością. Zapra-
szamy mieszkańców, warto skorzy-
stać z propozycji COEK STUDIO. 
Będziemy systematycznie wprowa-
dzać nowości i rozbudowywać na-
szą ofertę – mówi dyrektor COEK 
STUDIO Jolanta Grudzińska.

Wartość przeprowadzonej moderniza-
cji to 2.195.550 zł. Pozyskane unijne środki 
pokrywają 80% kosztów inwestycji.

UM/TM

Ciechanowski Ośrodek Edukacji Kulturalnej STUDIO

STUDIO po modernizacji

W jedną z wrześniowych sobót w ramach 
ogólnopolskiej akcji Narodowe Czytanie 
2018 przed budynkiem Powiatowej Biblio-
teki Publicznej w Ciechanowie, na ulicy 
Warszawskiej, czytano „Przedwiośnie” Ste-
fana Żeromskiego. 

Z tej okazji zaproszono panie z 
zespołu muzycznego Legato, działają-
cego przy ciechanowskim Uniwersy-
tecie Trzeciego 
Wieku. Zapre-
zentowały one 
mieszkańcom 
na jc i ekawsze 
fragmenty tej 
powieści. Panie 
nie tylko pięk-
nie przedstawi-
ły przygotowa-
ne przez siebie 
teksty, ale rów-
nież zachwy-
ciły słuchaczy 
wykonan i em 
wiązanki pieśni 
patriotycznych. 

BP

Narodowe Czytanie 2018

Wrzesień należał do Żeromskiego 

Wrześniowa wizyta w Ciechanowie znanego 
publicysty i komentatora Stanisława Michalkie-
wicza, oprócz innych rezultatów, przede wszyst-
kim dobitnie zaświadczyła o wolności słowa w 
dzisiejszej Polsce. 

To ważne zaświadczenie, bo pokutu-
jące mniemania, że jest przeciwnie, moc-
no ograniczają chęci wyrażania wolnych 
myśli, czyniąc z mnogich mówców w ży-
ciu publicznym i prywatnym stada papug 
powtarzających „jedynie słuszne” zdania, 
aktualnie w danym momen-
cie nagłaśniane przez władzę, 
duchowieństwo albo opozycję. 
Takie papużenie nie wymaga 
cywilnej odwagi ani własnego 
wysiłku umysłowego, więc naj-
wygodniej być papugą. A poza 
tym powtarzanie za „słuszny-
mi” w danej chwili mędrcami, 
to och, och, ach, ach… 

Co widać na co dzień 
mnóstwo ludzi, pomimo 
trzech dekad od upadku tota-
litaryzmu, nadal boi się wyry-
wać do wolności słowa. Nie-
wątpliwie to pokłosie długiej 
tresury umysłów przez zaborców, sanację, 
endecję, parafię, komunę i rozlaną wszem 
tradycję podwórkowo-zaściankową. Owo 
mroczne dziedzictwo to potężny autocen-
zor wolnego myślenia i blokada wolności 
słowa - fundamentów euro-amerykańskiej 
demokracji liberalnej.

Miło więc było posłuchać retorycznie 
pięknej i pouczającej pogadanki Stanisła-
wa Michalkiewicza, który przed Publicz-
nością wystąpił na zaproszenie naszego 
Stowarzyszenia Inicjatyw Społecznych 
KORYFEUSZ oraz Powiatowego Centrum 
Kultury i Sztuki – jako bohater wieczoru z 
cyklu „Spotkania z książką” w Galerii im. 
B. Biegasa. Gość eventu przedstawił swoją 
książkę pt. „Niemcy, Żydzi i folksdojcze”, 
a w prezentacji o sprawach polskich i pol-
sko-zagranicznych głosił poglądy i osobiste 

opinie bez żadnych ograniczeń, bez tego co 
można nazwać auto-kagańcem na wolności 
słowa. Stanisław Michalkiewicz zaprezen-
tował się jako komentator i analityk rzeczy-
wistości zupełnie niezależny od głównych 
ośrodków tresujących dzisiaj świadomość 
polską. I to właśnie z tej wizyty należy za-
pamiętać jako najważniejszy jej wymiar. 
Potwierdził w praktyce, że wolność słowa 
jest, i kto chce zawsze może odrzucić para-
fiańsko-zaściankową autocenzurę, i mówić 

prawdę według tego co sam uważa, a nie 
jak papuga powtarzać np. za tą czy inną 
„słuszną” telewizją.

Coś niecoś z książki 

Z rozdziału pt. Żydokomuna się 
odradza: „Któż jest najbardziej zaintere-
sowany podtrzymywaniem moralnego 
pionu Kościoła katolickiego w Polsce? 
Okazuje się, że przede wszystkim dwa 
środowiska. Pierwsze – skupione wokół 
żydowskiej gazety dla Polaków, kierowa-
nej przez pana red. Adama Michnika, a 
drugie – środowisko ubeckie, skupiające 
zarówno ubeków starszej generacji, co to 
jeszcze samego znali Stalina, a w każdym 
razie Jakuba Bermana, jak i ubeków gene-
racji nowej, co to noszą garnitury, mówią 

językami, a ich żony potrafią nawet bez-
błędnie zjeść bezę.”

Coś niecoś z prelekcji

– Bardzo krytycznie oceniam postę-
powanie władz polskich, i to nie tylko tego 
rządu ale i poprzedniego, wobec Ukrainy. 
Dlatego, że tego postępowania, uważam, na-
wet nie można nazwać polityką. Bo polityka 
zakłada, że istnieje jakiś cel. A to postępowa-

nie polega na żyrowaniu 
w ciemno wszystkiego co 
zrobi rząd w Kijowie… 
to jest jakieś błazeństwo 
kompletne (…) Sojusz 
Stanów Zjednoczonych 
z Polską, czy odwrotnie 
Polski ze Stanami Zjed-
noczonymi, ma wszelkie 
znamiona sojuszu egzo-
tycznego. Na czym pole-
ga sojusz egzotyczny? A 
no na tym, że jak jeden 
sojusznik utraci niepodle-
głość to drugi może tego 
nawet nie zauważyć. My 

tej egzotyki wyeliminować nie możemy. Dla-
tego, że ona wynika z obiektywnych propor-
cji między Stanami Zjednoczonymi i Polską. 

Personalia

Spotkanie w Domu Kultury prowa-
dziła Mariola Kujawa, prezes SIS Kory-
feusz. Wśród powitanych oficjalnie m.in. 
byli: radna miejska - Edyta Rzeplińska-Fi-
lipowicz, działacz społeczny i dziennikarz 
– Waldemar Nicman, oraz lider Klubu 
Tygodnika „Najwyższy Czas!” – Tomasz 
Ulatowski. Najaktywniejszym mówcą z 
sali okazał się Zygmunt Marciniak z Klu-
bu Gazety Polskiej.

Patronat medialny nad wydarzeniem 
sprawował także nasz Miesięcznik PULS.

KAROL PODGÓRNY

Stanisław Michalkiewicz u Bolesława Biegasa

Spotkanie z wolnością słowa w Domu Kultury!

Od lewej: Mariola Kujawa - prezes Stowarzyszenia Inicjatyw Społecznych 
KORYFEUSZ, dr Teresa Kaczorowska – dyrektor Powiatowego Centrum 
Kultury i Sztuki oraz red. Stanisław Michalkiewicz.

Siedziba Ciechanowskiego Ośrodka Edukacji Kulturalnej STUDIO zostałą zmodernizowana.
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Powiatowe Centrum Kultury i Sztuki im. 
Marii Konopnickiej zorganizowało wy-
stawę fotografii „Magia w ruchu zatrzy-
mana” Krzysztofa Durajczyka. Wernisaż 
odbył się w drugiej połowie września, w 
ramach „Artystycznych Śród”. Wystawa 
została stworzona z ruchów tanecznych 
jednej z popularnych hiszpańskich tan-
cerek, która pojawiła się także w trakcie 
wydarzenia.

To już kolejne wydarzenie w ra-
mach „Artystycznych śród” w Kawiarni 
Artystycznej. Tym razem można było 
obejrzeć prace fotograficzne, na któ-
rych znalazła się hiszpańska modelka 
Sharmini Tharmaratnam. Wysłuchano 
również opowieści o podróżach i tech-
nikach fotografowania wykorzystywa-
nych przez autora zdjęć -  Krzysztofa 
Durajczyka. 

Zwieńczeniem wieczoru był po-
kaz tańca nowoczesnego, klasycznego 
i flamenco przez charyzmatyczną hisz-
pańską tancerkę i modelkę ze zdjęć. 
Uczestnicy byli miło zaskoczeni, na 

żywo obserwowali ten sam pokaz który 
prezentowany był na fotografiach. 

TOMASZ JURCZAK

Wernisaż fotografii „Magia w ruchu 
zatrzymana” Krzysztofa Durajczyka

Taneczne zdjęcia

Takie i podobne treści krzyczące z muzealnej 
ekspozycji, mogły zaszokować uczestników 
inauguracji wystawy polskiej prasy archiwal-
nej w Muzeum Szlachty Mazowieckiej, której 
czas przypadł na jeden z dni wrześniowych.

Na wystawie zaprezentowano bo-
gaty zestaw zabytków prasowych z róż-
nych epok, całość z zasobu zgromadzo-
nego przez ciechanowianina Janusza 
Czopika – nauczyciela Zespołu Szkół 
Nr 2 im. A. Mickiewicza w Ciechano-
wie.

Z uwagi na rocznicę tragicznego 
Września 1939 wartością samą w sobie 
okazały się treści, którymi wtedy karmio-
no Polaków. Oto po tytule inne próbki:

– Wszystkie siły zbrojne Francji na 
lądzie, w powietrzu i na morzu rozpo-
częły akcję wojenną (Czas, 4.09.1939), 
– Niemcy wzięci w dwa ognie. Kawaleria 
polska wkroczyła do Prus Wschodnich 
(Dzień Dobry!, 5.09.1939), – Wojska 
francuskie zajęły Zagłębie Saary. Flota 
angielska zatopiła największy niemiec-
ki pancernik oraz dwa inne. Nastroje w 
Niemczech są paniczne. Na terenach za-
jętych przez wojska francuskie popłoch, 
wojsko ucieka w nieładzie (Kurjer Poran-
ny, 6.09.1939), – Natarcie niemieckie 
na Polskę słabnie. Dzielnica fabryczna 

Berlina leży w gruzach. Niemcy chcą po-
koju. Demonstracje przed pałacem kanc-
lerskim. Wielki tłum, który się zebrał 
przed pałacem wznosił okrzyki: „Chce-
my pokoju!”. Rozruchy robotnicze w 
Niemczech. W Essen robotnicy rozbroili 
członków oddziału SS. Wojska francu-
sko-angielskie prą naprzód (Express Po-
ranny, 8.09.1939), – Paniczny odwrót 
Niemców na froncie zachodnim (Słowo, 
14.09.1939), – Na całym terytorium 
Republiki Czechosłowackiej rozpoczęły 
się zbrojne walki ludności z najeźdźcą 
(Polska Zbrojna, 21.09.1939), – Mar-
szałek Śmigły-Rydz znajduje się w głów-
nej kwaterze wojsk polskich i przebywa 
wciąż w pierwszych szeregach wojsk pol-
skich (Polska Zbrojna, 21.09.1939 / na-
prawdę Wódz Naczelny opuścił Polskę w 
nocy z 17 na 18 września – przyp. red.).

Przytoczone treści są tylko frag-
mentem tego co wystawiono w Mu-
zeum, a to co wyeksponowano jest 
zaledwie małym kawałkiem m.in. prasy 
ogólnodostępnej z okresu przed- i po-
wojennego. Lecz jest to reprezentatyw-

na próbka jednego z cywilizacyjnych 
źródeł świadomości polskiej. Źródła, 
które jak dobrze widać, nieraz bywa-
ło na opak wobec promowanej przez 
„Głos Ameryki” dewizy – „Wiadomo-
ści dobre czy złe, ale zawsze prawdzi-
we”.

Zaklinania świata strzelistymi 
stwierdzeniami, nie mają żadnej mocy 
sprawczej. Doświadczenie pokazało, że 
opowieści mediów we wrześniu 1939 
nie miały wpływu na zagranicę. Ani nie 
przeraziły Hitlera, ani nie zmusiły Anglii 
i Francji do odsieczy. Fałszywie tylko 
na chwilę łudziły Polaków. Pamiętajmy 
też, że marnością zakończyło się także 
na przykład wmawianie, że zbudujemy 
drugą Polskę albo drugą Japonię, i tym 
podobne medialne banialuki plus koszał-
ki-opałki. Natomiast owa maniera co wi-
dać, jest żywa także dzisiaj. Dobrze więc, 
że każdy w Ciechanowie może pójść do 
Muzeum Szlachty Mazowieckiej by po-
czytać słowa sprzed lat, samemu ocenić 
co były warte, i wyczulić się na różne 
sztuczki na przyszłość. To jest właśnie 

najważniejszy atut cywilizacyjny i kultu-
rotwórczy pokazu gazet z zasobów Janu-
sza Czopika.

Muzealną wystawę pt. „Stulecie pra-

sy polskiej 1918-2018” przygotowano 
we współpracy z Zespołem Szkół Nr 2 w 
Ciechanowie.

KAROL PODGÓRNY

Szok w Muzeum Szlachty Mazowieckiej

Przerażenie w Niemczech. Hitler ucieka przed gniewem ludu.

Od prawej: Piotr Banasiak - kierownik Działu Naukowo-Oświatowego MSzM, i Janusz Czopik, 
twórca prezentowanego zbioru prasy archiwalnej – podczas wrześniowej inauguracji wystawy.

Od lewej: modelka Sharmini 
Tharmaratnam z fotografem Krzysztofem 
Durajczykiem.

Prace Krzysztofa Durajczyka można oglądać na wystawie w PCKiSz w Ciechanowie. 
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15 września w parku Kępa Potocka w Warszawie 
odbył się Bieg Pamięci Rotmistrza Pileckiego. 
Wśród ponad 600 biegaczy byli także mieszkań-
cy naszego miasta.

W biegu na 5 km uczestniczy-
li, m.in. Robert Adamiak – prze-
wodniczący Komisji Spraw Oby-
watelskich i Spraw Społecznych 
Rady Miasta Ciechanów, repre-
zentanci Stowarzyszenia Mazovia 
ProActiv Ciechanów oraz 5. Ma-
zowieckiej Brygady Obrony Tery-
torialnej im. st. sierż. Mieczysła-
wa Dziemieszkiewicza ps. „Rój” 
wraz z jej rzecznikiem prasowym 
Anetą Szczepaniak. Ciechanów 
miał też swojego reprezentanta w 
Biegu Malucha na 100 metrów – 
pięcioletniego Natana.

Organizatorem Biegu Rotmistrza 
Pileckiego była Dzielnica Żoliborz 
m. st. Warszawy. Stoiska z licznymi 
atrakcjami dla dzieci i dorosłych przy-
gotowali partnerzy głównego organi-
zatora: Instytut Pamięci Narodowej, 
Muzeum Niepodległości, Muzeum 
Żołnierzy Wyklętych i Więźniów 
Politycznych PRL, Muzeum Wojska 
Polskiego oraz Stowarzyszenie Grupa 

Historyczna „Zgrupowanie Rado-
sław”.  W dostępny, a zarazem atrak-
cyjny sposób przybliżyli oni czasy, w 
których było dane żyć Rotmistrzowi.

Gośćmi honorowymi imprezy 
były dzieci Rotmistrza Pileckiego: 
córka - Zofia Pilecka-Optułowicz 
oraz syn - Andrzej Pilecki. – Moż-
liwość rozmowy z dziećmi tego 
wielkiego bohatera była wielkim 

zaszczytem. Tym bardziej, że jako 
przewodniczący Komisji Spraw 
Społecznych i Spraw Obywatelskich 
Rady Miasta Ciechanów pilotowa-
łem uchwałę, w ramach której nada-
liśmy jednemu z rond w ramach 
pętli miejskiej imię rtm. Witolda 
Pileckiego – powiedział nam radny 
Robert Adamiak.

TM

XI Bieg Rotmistrza Witolda Pileckiego

Ciechanowianie oddali hołd rtm. Pileckiemu

Kiedy jako emeryt, w podeszłym już wieku, 
siadam sobie czasami wieczorami na ła-
weczce przy skrzyżowaniu ciechanowskich 
ulic Sikorskiego i Armii Krajowej, to widzę 
dużo ludzi biegających. Pojedynczo i po kil-
koro. To pozytywne zjawisko. 

Poruszają się w wielu kierunkach 
i w zróżnicowanym tempie. W wie-
ku rozmaitym. Mają od lat kilkuna-
stu do kilkudziesięciu. Widać gołym 
okiem, że powraca dość szybko do 
naszej społeczności pasja biegania 
rekreacyjnego i zdrowotnego. Od lat 
bowiem wiadomo wszem i wobec, że 
to hobby, dozowane z rozwagą przy-
nosi wszelakie korzyści. 

W samym Ciechanowie jest kilka 
zorganizowanych grup biegaczy. Wśród 
nich chociażby Klub Biegacza TKKF 
„Promyk” czy Mazovia ProActiv. Są 
też swoiste środowiskowe grupy, które 
reprezentują daną organizację czy in-
stytucję na różnych zawodach. Warto 
tu wymienić chociażby „reprezentację 
biegową” „Morsów Ciechanów” oraz 
żołnierzy z 5. Mazowieckiej Brygady 
Obrony Terytorialnej. Ciechanowianie 
biorą aktywny udział w wielu biegach 
na terenie Mazowsza i kraju, ale także 
za granicą. Sporo z nich oprócz aspektu 
profilaktycznego i sportowego ma też 
wymiar i zabarwienie patriotyczne. To 

m.in.: Bieg Powstania Warszawskiego, 
Bieg Pamięci Rotmistrza Witolda Pi-
leckiego, czy największy spośród nich 
- Bieg Niepodległości.

19 września, na ciechanowskim 
stadionie miejskim, który ma od 
niedawna piękną „szatę królowej 
sportu”, w treningu poprowadzo-
nym przez Joannę Jóźwik, piątą 
zawodniczkę IO w Brazylii w biegu 
na 800 m. wzięło udział ponad 100 
osób zainteresowanych bieganiem - 
głównie z Mazovia ProActiv. które 
są. Miały one od lat kilku do kilku-
dziesięciu. Na równych prawach, w 
trudnych  ćwiczeniach brał udział 

prezydent naszego grodu Krzysztof 
Kosiński.

Z kolei 22 września ,w pobli-
skim Sońsku, TKKF „Promyk” 
przeprowadził czwartą edycję 
XXXIII Grand Prix w Biegach 
Ziemi Ciechanowskiej. Sońsk od 
dawna słynie z biegania, acz nie 
tylko. Blisko setka dorosłych bie-
gaczy rywalizowała na dystansach 
5 i 10 km. Co najmniej drugie 
tyle dzieci i młodzieży sprawdza-
ło swe umiejętności biegowe na 
trzech krótszych dystansach: 100, 
400 i 800 m. Wiele zaangażowa-
nia i pracy w przeprowadzenie 
imprezy włożyli czołowi działacze 
TKKF - Darek Płoski i Sławomir 
Kubiński, a także dzieci z sońskiej 
szkoły, które też zajmowały czoło-
we miejsce w biegach.

Zawody miały także wymiar pa-
triotyczny, a mianowicie uczczenie 
100-lecia odzyskania przez Polskę 
Niepodległości. Wszystko odbyło 
się pod patronatem wójta Gminy 
Sońsk – Marzeny Ślubowskiej, któ-
ra to otworzyła całą imprezę.

Młodzi adepci biegania ściga-
li się wokół szkoły i boiska. Nie-
bawem tamże powstanie piękny 

kompleks sportowy. Najlepszy w 
powiecie. Sońsk na to zasługuje. 
Wszyscy uczestnicy tych świetnie 
zorganizowanych zawodów otrzy-
mali piękne, pamiątkowe medale. 
Najlepsi zaś dodatkowo dyplomy i 
puchary. Była smaczna grochówka 
i napoje. 

Warto zatem biegać. Dla zdrowia 
i przyjemności. W każdym wieku. I 
mam nadzieję, że tak będzie.

***
Patronat nad cyklem pięciu Biegów 

w ramach XXXIII Grand Prix w Bie-
gach Ziemi Ciechanowskiej sprawują: 
Krzysztof Kosiński – Prezydent Miasta 
Ciechanów, Zdzisław Mierzejewski – 
Wójt Gminy Ojrzeń oraz Marzena Ślu-
bowska – Wójt Gminy Sońsk.

WALDEMAR NICMAN

XXXIII Grand Prix w Biegach Ziemi Ciechanowskiej

Bieganie jest znów trendy

Pamiątkowa fotografia po dekoracji zwycięzców IV Bieg Przełajowy 100-lecia Odzyskania Niepodległości, który odbył się w Sońsku w 
ramach XXXIII Grand Prix w Biegach Ziemi Ciechanowskiej.

Zawody oficjalnie otworzyła Marzena 
Ślubowska – wójt Gminy Sońsk.

Dariusz Płoski – prezes Zarządu TKKF 
„Promyk” Ciechanów.

O sprawną organizację zawodów zadbali (od 
lewej) – Waldemar Podgórski i Roman Soliński.

Robert Adamiak – przewodniczący 
Komisji Spraw Obywatelskich i Spraw 
Społecznych Rady Miasta Ciechanów.

Żołnierze 5. Mazowieckiej Brygady Obrony Terytorialnej wraz z jej rzecznikiem prasowym Anetą Szczepaniak.

W Biegu Malucha jako jedyny ciechanowianin 
wziął udział 5-letni Natan.
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W piękną sobotę, 8 września, na ciechanow-
skim zmodernizowanym i wyposażonym w 
nowoczesny sprzęt stadionie rozegrane 
zostały Międzywojewódzkie Mistrzostwa 
Młodzików U – 16 w lekkiej atletyce.

Było to prawdziwe, sportowe 
otwarcie długo oczekiwanego (kilka-
dziesiąt lat) obiektu „królowej sportu”. 
Zawody z prawdziwego zdarzenia. Wy-
startowało w nich ponad pół tysiąca 
młodych adeptów pięknej dyscypliny 
jaką jest niewątpliwie lekka atletyka. 
Reprezentowali oni województwa: ma-
zowieckie i warmińsko-mazurskie. Wy-
stąpili przedstawiciele aż 61 klubów. 
Zanotowano 791 osobostartów. 

Otwarcia tej pięknej imprezy, od-
bywającej się przy sprzyjającej aurze, 
prawie bezwietrznej i umiarkowanie 
ciepłej dokonał w samo południe, w 
krótkim wystąpieniu prezydent Cie-
chanowa Krzysztof Kosiński. Powitał 
wszystkich gorąco, życzył sukcesów i 
zapraszał do ponownego odwiedzenia 
naszego prastarego grodu. Na płycie 
boiska, tuż przed trybuną główną 
towarzyszył mu wiceprezes Polskiego 
Związku Lekkiej Atletyki i dwukrot-
ny mistrz olimpijski w pchnięciu kulą 

Tomasz Majewski. On także przywi-
tał ciepło wszystkich obecnych i na-
wiązał krótko do czasów, kiedy to w 
zdecydowanie gorszych warunkach 
zaczynał na stadionie, malowniczo 
położonym nad Łydynią, swą bły-
skotliwą karierę wiodącą na sportowy 
Olimp. Było to na przełomie lat 90-
tych minionego wieku. 

Same zawody stały na dość wy-
sokim, aczkolwiek zróżnicowanym 
poziomie sportowym. Przyniosły kilka 
naprawdę wartościowych rezultatów. 
Bardzo dobrze zaprezentowali się za-
wodnicy z Ciechanowa, podopieczne 
trenera Zbigniewa Majewskiego. Ju-
lia Kwasieborska zajęła III miejsce w 
biegu na 100 metrów, a Aleksandra 
Szemplińska wywalczyła IV lokatę w 
skoku w dal.

Organizatorzy (WOZLA, MO-
SiR i Urząd Miasta Ciechanów) zda-
li egzamin z dobrą notą. Sam mistrz 
olimpijski dwoił się i troił dekorując 

i nagradzając najlepszych, którzy sta-
wali na podium. Po kilku godzinach 
sprawnie przeprowadzone zawody 
dobiegły końca. Zostały bardzo pozy-
tywnie ocenione przez przedstawicieli 
przyjezdnych ekip. Można zatem mieć 
realne nadzieje, że podobnych imprez 
będzie w przyszłości znacznie wię-
cej. Teraz liczymy na znacznie więk-
szy udział dzieci z ciechanowskich 
szkół podstawowych w popularnych 
onegdaj ciechanowskich czwartkach 
lekkoatletycznych. 

Bardzo ważnym jest też, iż młodzi 
sportowcy, trenerzy, sędziowie, bieżnia 
i wyposażenie techniczne naszego sta-
dionu zdały pierwszy egzamin celująco. 
To dobrze rokuje na przyszłość. Mam 
nadzieję, że już w kolejnym sezonie, 
który rozpocznie się w maju 2019 
roku, nad Łydynią odbędą się kolejne, 
interesujące ze wszech miar zawody 
„królowej sportu”. 

WALDEMAR NICMAN

Zawody z prawdziwego zdarzenia

Lekkoatletyczne otwarcie ciechanowskiego stadionu

Na ciechanowskim stadionie rozegrane zostały Międzywojewódzkie Mistrzostwa 
Młodzików U – 16 w lekkiej atletyce.

Ponad 100 osób wzięło udział w treningu, zor-
ganizowanym przez Stowarzyszenie Mazovia 
ProActiv i Miejski Ośrodek Sportu i Rekreacji, 
który na ciechanowskim stadionie poprowa-
dziła Joanna Jóźwik. To znana zawodniczka, 
która zajęła piąte miejsce na Igrzyskach Olim-
pijskich w Rio de Janeiro i zdobyła brązowy 
medal na Mistrzostwach Europy w biegu na 
800 m.

Warto podkreślić, że od 
nowego sezonu trenerem 
Joanny Jóźwik jest ciecha-
nowianin Jakub Ogonow-
ski. Za przyjazd do naszego 
miasta mistrzyni lekkoatle-
tyki podziękował prezydent 
Krzysztof Kosiński, który 
także wziął udział w po-

prowadzonym przez nią treningu. Choć 
trening mógł w pewnych momentach 
przypominać dobrą zabawę na świe-
żym powietrzu, to uczestnicy byli po 
nim solidnie zmęczeni.

Na zakończenie prezes Stowarzysze-
nia Mazovia ProActiv Radosław Witkow-
ski, dziękując Joannie Jóźwik za popro-
wadzenie treningu, wręczył jej kosz pełen 
herbat i smakołyków przygotowany przez 
ciechanowski sklep „Czas na Herbatę”.

TM

Mazovia ProActiv

Trening z Mistrzynią
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Prezes Stowarzyszenia Mazovia ProActiv Radosław Witkowski, w ramach podziękowania za 
wspaniały trening, wręcza Joannie Jóźwik kosz pełen herbat i smakołyków przygotowany 
przez ciechanowski sklep „Czas na Herbatę”.

Joanna Jóźwik poprowadziła trening na ciechanowskim stadionie.W Mazovia ProActiv biegają zarówno dzieci, jak i rodzice.

Prezydent Krzysztof Kosiński, mistrzyni Jo-
anna Jóźwik oraz trener Jakub Ogonowski.

Najliczniejszą grupę uczestników treningu stanowili oczywiście biegacze z Mazovia ProActiv.
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historia

Sojusznicy i kolaboranci Hitlera

Litwa 
Litwa była największym krajem tzw. 

„Prybałtywii”, jak mawiają Rosjanie. Był 
to obszar, o który zawsze spierali się za-
równo Niemcy, jak i Rosjanie.

W 1917 r. powołano Radę Krajową, 
która domagała się utworzenia niepod-
ległego państwa o systemie demokra-
tycznym. Mniejszość polska nie podjęła 
współpracy, gdyż myślała o odtworze-
niu unii polsko-litewskiej. Białorusini 
i Żydzi nie byli tym 
zainteresowani i zacho-
wali bierność. Wraz z 
zakończeniem I wojny 
światowej rola Niemiec 
zmalała i Litwa stała się 
państwem na wzór za-
chodni.

W styczniu 1919 
r. Armia Czerwona 
wkroczyła na Litwę, a 
Niemcy wycofali się. W 
tym okresie nasilił się 
konflikt polsko-litew-
ski, co doprowadziło do 
oziębienia stosunków 
pomiędzy tymi dwoma 
krajami. Ze zmiennymi 
kolejami losu nieporo-
zumienia te doprowa-
dziły do wyprawy gen. 
L. Żeligowskiego na 
Wilno w październiku 
1920 r. i utworzenia 
tzw. Litwy Środkowej, 
którą w 1922 r. włączo-
no do Polski. W wyniku 
układu Ribbentrop-
-Mołotow, we wrześniu 
1939 r. włączono Litwę 
do strefy wpływów ra-
dzieckich, a w 1940 r. przyłączono do 
ZSRR, jako republikę związkową. 

W latach 1941 – 1945 ziemie Li-
twy były okupowane przez Niemcy. 
Współdziałały z nimi litewskie formacje 
wojskowe i policyjne. Pomimo usilnych 
nacisków Hitlera, władze litewskie nie 
poszły śladami Słowacji i kategorycznie 
odmówiły agresji na Polskę w 1939 r. 

Kiedy latem 1941 r. oddziały nie-
mieckie wkraczały na Litwę, część lud-
ności witała je jak wyzwolicieli. Trzeba 
pamiętać, że prawie dwa lata byli oni pod 
okupacją sowiecką. Partyzantka litewska 
atakowała wycofujące się oddziały Armii 
Czerwonej. Tereny Litwy zostały objęte 
komisariatem generalnym, w składzie 
Komisariatu „Ostland”. Kolaboranci li-
tewscy inspirowali antysemickie grupy 
bojówkarzy do napadów na litewskich 
Żydów. W wyniku pogromów na Litwie 
zginęło 220 tys. ludzi. 

Tymczasowy Rząd Narodowy współ-
pracujący z Niemcami domagał się więk-
szej autonomii dla kraju, ale był ignoro-
wany, a jego przywódca płk. Skirpa został 
zatrzymany w Berlinie w areszcie domo-
wym. Partyzantka litewska o nastawieniu 
antykomunistycznym była rozwiązy-
wana, a tylko część została wcielona do 
SS jako jednostki policji pomocniczej. 
Chcąc ostudzić Litwinów, zabroniono 
działania Litewskiego Frontu Aktywi-
stów a także faszystowskiego ugrupowa-
nia „Żelazny Wilk”. W 1942 r. sytuacja 
na froncie pogorszyła się, więc Niemcy 
pozwolili oddziałom pomocniczym poli-
cji na utworzenie 15 batalionów pomoc-
niczych „Schuma”. Ponieważ Litwa była 

położona daleko poza frontem wschod-
nim, to oddziały te wprowadzano do ak-
cji na ogół poza granicami kraju, np. na 
Białorusi czy płn. Ukrainie. Nie walczyły 
one na pierwszej linii frontu lecz z par-
tyzantką radziecką, wyłapywały Żydów, 
ale przede wszystkim zwalczały polskie 
podziemie niepodległościowe.

Litewskie bataliony ochotnicze 
rozrastały się ponad przyjęte założe-
nia. W akcjach bojowych brali udział 
nawet słabo uzbrojeni ochotnicy. Li-

tewscy dowódcy wyobrażali sobie, że 
tym sposobem uda się odbudować 
narodową armię litewską. Jednak to 
nie nastąpiło. Natomiast na Litwę po-
wróciło 30 tys. litewskich Niemców, 
co zaostrzyło jeszcze bardziej stosun-
ki wewnętrzne. W 1943 r. Litewska 
Rada Krajowa odmówiła Niemcom 
zgody na utworzenie Legionu Na-
rodowego w ramach oddziałów SS. 
Jednak później pod naciskiem Niem-
ców gen. Petras Kubiliūnas podpisał 
deklarację z apelem do Litwinów o 
zgłaszanie się do wojska, aby wspól-
nie z Niemcami wyruszyć do walki 
z bolszewizmem. Jednak ruch oporu 
zorganizował w całym kraju bojkot 
akcji mobilizacyjnej. Inaczej niż w 
Estonii i Łotwie,  zgłosiło się tylko 
około 20 % poborowych. Wtedy to 
Niemcy zorganizowali akcję odweto-
wą. Aresztowano czołowych działaczy 
politycznych oraz inteligencję i wy-
słano ich do obozu koncentracyjne-
go w Stutthofie koło Elbląga. Tych, 
których zmobilizowano odesłano do 
niemieckich fabryk zbrojeniowych, a 
większość pozostałej młodzieży ma-
sowo uciekała do lasu. W 
tej sytuacji zrezygnowano 
z utworzenia Legionu Li-
tewskiego.

Jednak na początku 
1944 r. administracja nie-
miecka znów próbowała 
stworzyć litewskie oddziały 
wojskowe. Zdania tego nie 
podzielali dowódcy nie-
mieccy, którzy uważali, że 

„Litwini są narodem niezdolnym cał-
kowicie do walki, gdyż charakteryzują 
się brakiem dyscypliny, indolencją, le-
nistwem i ociężałością”. Litwini po raz 
kolejny łudzili się nadzieją na odtwo-
rzenie armii narodowej, w obliczu nad-
ciągającego frontu. Niemcy planowali 
natomiast utworzenie 10 batalionów w 
sile 15 tys. ludzi. Oddziały te chcieli od-
dać do wsparcia Grupie Armii „Północ”, 
a także do walk z polskimi partyzantami 
AK w okolicach Wilna (Operacja Ostra 

Brama). Dopiero później miano 
utworzyć jedną, pełną dywizję 
litewską.

Tym razem frekwencja 
przerosła oczekiwania Niem-
ców. Nadwyżki postanowiono 
rozdzielić do jednostek pomoc-
niczych, np. policji porządko-
wej, czy oddziałów budowla-
nych aby żołnierze nie musieli 
sami kopać okopów czy umoc-
nień. Mieli to robić ochotnicy 
litewscy, których kierowani 
także do obsługi Luftwaffe. 
Litwini nie chcieli respektować 
zarządzeń Niemców. Podzie-
mie niepodległościowe poparło 
bojkot, gdyż uznało, że na Za-
chodzie Litwa nie ma natural-
nych wrogów i nie ma zamiaru 
wikłać się w wojnę z USA i An-
glią. Litwini nie chcieli wysyłać 
do Niemiec na roboty 30 tys. 
młodych mężczyzn, gdyż byli 
oni potrzebni w kraju. Tym 
bardziej, że od Wschodu nad-
ciągała, „niezwyciężona” Armia 
Czerwona.

Pierwszymi oddziałami 
dowodził gen. Plechavicicius. 
Kilka słabo wyszkolonych i 

marnie uzbrojonych batalionów wy-
słano do Wilna. Wielu z tych ochot-
ników nie składało przysięgi wierno-
ści Niemcom, a także nie przejawiało 
wielkiej ochoty do walki i swoją broń 
sprzedawało partyzantom. W tej sy-
tuacji dowódca został wraz ze szta-
bem aresztowany, bataliony zostały 
rozbrojone a reszta uciekła do lasów. 
W maju 1944 r. zlikwidowano Litew-
ską Akademię Wojskową w Kownie i 
Marienpolu. Doprowadziło to do 
gwałtownych walk pomiędzy Niem-
cami i Litwinami. Niemcy rozstrzelali 
100 litewskich żołnierzy a ponad 35 
tys. wysłali do Niemiec, gdzie pełnili 
służbę pomocniczą, np. w kompa-
niach gospodarczych, budowlanych, 
Służbie Pracy Rzeszy czy organizacji 
TODT. Na początku 1945 r. w for-
macjach tych służyło ponad 36 tys. 
Litwinów. Drugie tyle czekało w 
kraju, gotowych do obrony ojczyzny 
przed Armią Sowiecką. 

Po wkroczeniu Rosjan przyłączyli oni 
Litwę do swojego kraju jako republikę, 
tak jak wcześniej. Partyzantka litewska 
walczyła z najeźdźcą jeszcze do końca lat 

czterdziestych. Zamordo-
wano wtedy 50 tys. Litwi-
nów a do 1953 r. bezpieka 
stalinowska wywiozła na 
Sybir jeszcze ćwierć milio-
na obywateli. Prawdziwą 
wolność Litwini odzyskali 
dopiero w 1990 r. 

CDN – Białoruś

ANDRZEJ GINDRYCH
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gen. Petras Kubiliūnas – członek władz Generalnego Komisariatu 
Ostland na Litwie
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Nakładem
Wydawnictwa

FRONDA ukazała
się bardzo ciekawa książka
autorstwa Ireny i Andrzeja
Fedorowiczów pt. 
„25 polskich wynalazców i
odkrywców którzy zmienili
świat”.

Do tej pory w głównej mierze
czytałem i recenzowałem na łamach
naszego miesięcznika książki o „cięż-
kiej” tematyce. Z potrzeby i swego
wyboru. Było o traumatycznych
wydarzeniach II światowej apokalipsy.
Także o zsyłkach naszych rodaków do
obozów koncentracyjnych nazistow-
skich Niemiec i gułagów imperium
zła. Również o Żołnierzach Wyklę-
tych/Niezłomnych, o bestiach z
NKWD i UBP, a także zwyrodnial-
cach ze Smiersza i Wojskowej Infor-
macji. Niedawno skończyłem 70 lat i
zbliżam się nieuchronnie do mety
ziemskiego pielgrzymowania, a jedy-
nym mym zdrowym w miarę organem
jest… głowa. I za to wielkie dzięki
Bogu! Czas zatem nieco wyluzować i
poczytać coś lżejszego i pozytywne-
go, co nie znaczy, że gorszego. Może
zamiast romantyzmu więcej pozyty-
wistycznej pracy u podstaw? Dla
zdrowia psychicznego nas wszyst-
kich. 

Wielu ludzi proweniencji nija-
kiej, jak też lewicowo-liberalnej, a
także przedstawicieli  mediów
„głównego” nurtu, o takiej też
orientacji twierdzi, że polskość to
nienormalność, a Polacy w znacznej
części to zacofani przedstawiciele
ciemnogrodu i wyjątkowi nieudacz-
nicy. Trudno mi się z tym zgodzić.
Jest to całkowicie złudna i nikczemna
opinia. Oczywistym jest fakt, że tak
jak w każdej dużej zbiorowości, jaką
jest niewątpliwie naród, trafiają się
różnorakie jednostki i grupy osób.
Mamy jednak na przestrzeni wieków,
a także aktualnie ludzi mądrych, świa-
tłych, godnych. Takich, którymi
możemy się chwalić na całym świecie.
I o takich właśnie osobach jest świeżo
wydana przez przebojową i wszech-
stronną FRONDĘ książka pt. „25
polskich wynalazców i odkrywców
którzy zmienili świat”, autorstwa
Ireny i Andrzeja Fedorowiczów.

Pozycja liczy sobie 320 stron, na
których to autorzy opisali 25 świet-
nych ludzi przynależnych do polskiej
nacji. Cena 29,90 zł wręcz zachęca do
kupienia. Czyta się sprawnie i szybko

ze względu na ciekawą zawartość.
Miękka oprawa nie obniża wartości
poznawczej pozycji. Zachęcam ze
wszech miar do sympatycznej lektury.

Historie wyjątkowych
Polaków

Książka ta nie opowiada wbrew
tytułowemu przesłaniu o wynalazkach i
eksperymentach naukowych. To są

historie o wyjątkowych Polakach, którzy
wbrew wszystkiemu i wszystkim posta-
nowili przełamać zastane schematy
myślenia i zmienić świat. Cel, który
sobie wyznaczyli, był o wiele trudniejszy
do realizacji, niż w przypadku wynalaz-
ców i odkrywców innych narodowości.
Życie ludzi trwale zmieniających naszą
cywilizację nigdy nie było łatwe, ale w
przypadku Polaków skalę trudności
trzeba podnieść co najmniej do potęgi
drugiej. Wielu bohaterów tejże książki
działało bowiem w czasach, gdy polskie
ziemie były wyjątkowo zacofane: bez
przemysłu, uczelni, tradycji badań
naukowych, know-how i politycznego
wsparcia, o pieniądzach na wynalazki
nawet nie wspominając. Taki jest już
bowiem urok bycia polskim wynalazcą
lub odkrywcą, że zawsze ma on pod

przysłowiową górkę. Praca bohaterów
tejże pozycji nie była zatem spacerkiem
intelektualnym w żadnej mierze. Była za
to walką gladiatorów. Wygrywali ją naj-
lepsi i najsilniejsi. Jak w życiu. I o takich
to ludziach jest książka. Oprócz 25 uka-
zanych w niej Polaków, setki naszych
rodaków długi czas brało udział w świa-
towym wyścigu naukowców i wynalaz-
ców, ba nadawało mu tempo, a bywało
że przez czas jakiś przewodziło stawce
całej.

Co zawdzięczamy
Polakom?

Czy wiecie Szanowni Czytelnicy,
że kuloodporną kamizelkę, walkie-tal-
kie, ręczną kamerę filmową, drabinę
strażacką, a nawet… zwykły spinacz
biurowy wymyślili Polacy? Każdy czło-
wiek ma indywidualną, niezmienną
przez całe życie grupę krwi, którą to
dziedziczy po swych przodkach – do
takiego wniosku doszedł nie kto inny
jak Ludwik Hirszfeld,  analizując bada-
nia nad krwinkami psów. To przeło-
mowe w medycynie odkrycie uratowa-
ło życie milionom ludzi, pozwalając
na bezpieczne przetaczanie krwi mię-
dzy pacjentami.

Jako mała dziewczynka projektowa-
ła ubranka dla… lalek. Stefania Chwałek,
znana lepiej na świecie jako Stephanie
Kwolek, wynalazła kevlar, materiał
wykorzystywany do produkcji doskona-
łych hełmów wojskowych, nart, rakiet
tenisowych i jachtów.

Dziś nie wyobrażamy sobie bez
niego najprostszej pracy biurowej. Jed-
nak z pewnością niewielu z nas wie, że
zwykły… spinacz wymyślił pianista i
kompozytor Józef Hofmann, zainspiro-
wany do tego kształtem… klucza wioli-
nowego. Wśród setki opatentowanych
przez niego pomysłów znalazły się rów-
nież wycieraczki samochodowe.

W 25 ciekawych, a wręcz porywają-
cych opowieściach Irena i Andrzej
Fedorowiczowie prezentują geniusz,
upór i pracowitość polskich naukow-
ców i wynalazców. Tudzież wielkich
odkrywców i wizjonerów nauki – specja-
listów z różnych dziedzin.
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„Legenda polska”
Ewa Jabłońska-Deptuła
opowiada o patriotyzmie wyrosłym z
buntu wobec zaborców, występującym
przeciw niewoli i wynarada-
wianiu, którego cechą cha-
rakterystyczną było, mani-
festowane wręcz, wyzna-
nie wiary. Jej bohaterem ?
zbiorowym ? stały się kolej-
ne pokolenia walczące o
wolność Polski, od czasów
Konfederacji Barskiej,
poprzez Insurekcję
Kościuszkowską, Powsta-
nie Listopadowe, Wiosnę
Ludów, do Powstania
Styczniowego docho-
dząc. O kolejach i znacze-

niu historycznych splotów religii i
ruchów wyzwoleńczych pisze pogrążo-
na w głębokiej refleksji nad tematem
Autorka.

Istotną częścią pozycji
jest dołączona część
albumowa, w której
zaprezentowano repro-
dukcje grafik z epoki,
biżuterii patriotycznej,
strofy pieśni i poezji
patriotycznej, dzięki któ-
rym między innymi świa-
domość narodowa i
patriotyzm przetrwały.
Część albumowa zajmuje
80 stron.
Liczba stron: 242, Cena:
30,00 zł
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„Niewyjaśnione zabójstwa”
Przemysław Słowiński
W cyklu „Mroczny PRL” tym razem uka-
zała się pozycja opisująca morderstwa,
które nigdy nie zostały wyjaśnione,
bądź oficjalna wersja podana przez wła-
dze budzi wątpliwości.
Porwanie i zabójstwo Bogdana Piasec-
kiego (syna szefa PAX-u - Bolesława Pia-
seckiego), proces „Wampira z Zagłę-
bia”, śmiertelne pobicie przez milicjan-
tów Grzegorza Przemyka – te i wiele
innych nigdy do końca niewyjaśnio-
nych zagadek kryminalnych PRL-u znaj-
dujemy w tej bardzo ciekawej książce
Przemysława Słowińskiego.
Liczba stron: 360, Cena: 39,90 zł

„Gar’Ingawi Wyspa
Szczęśliwa - Tom 3:
Dzieje Taguna”
Anna Borkowska
W trzecim, ostatnim już
tomie „Gar’Ingawi”,
ważą się losy Taguna.
Sprzedany feineńskim
kupcom dociera do
Lhed. Trafia tam na
dwór króla Kneha i
księżniczki Mdan. Nie-
stety, jego szczęście
nie trwa długo. Praw-

dziwe męki przeżywa w małpim Kraju
Galgal-pa’asz, gdzie jest wyśmiewany i
lżony. Jak zakończą się jego losy? Czy
Nulani ruszy na pomoc młodszemu
bratu? Walka o władzę toczy się między
Unganą, a jego synem Inutu. Kto zwy-
cięży?
Liczba stron: 288, Cena: 29,90 zł

„Detektyw Krzysztof Rutkowski
– cz. I - Porwania”
Roman Mańka, Łukasz Ziaja
Dramatyczne losy osób uprowadzonych
przez mafię. Opis działań nietypowych,
zdesperowanych porywaczy. Kulisy naj-
głośniejszych porwań dla okupu.
Kto zlecił słowackim gangsterom upro-
wadzenie znanego krakowskiego biz-

nesmena? Jakie tajemnice
kryje porwanie Krzysztofa
O.? Jak działa ekipa słynne-
go detektywa?
Krzysztof Rutkowski w pory-
wającej rozmowie ujawnia
sprawy, o których nikomu do
tej pory nie mówił. Przedsta-
wia też praktyczne porady,
m.in. jak zapobiegać porwa-
niu i co robić, jeżeli jednak
porwą ciebie albo kogoś z
twojej rodziny.
Liczba stron: 320, Cena: 34,90

Warto przeczytać: „25 polskich wynalazców…”
– I. i A. Fedorowiczowie

O Polakach,
którzy zmienili
świat
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Warto przeczytać: „Słynne ucieczki Polaków” – 
Andrzej Fedorowicz

Jak rodacy ratowali 
wolność i życie

„Sekretny dziennik lasu”
Przemysław Barszcz
Lasy zajmują 30% tery-
torium Polski. W ciągu 
ostatnich 20 lat przyby-
ło pół miliona hektarów 
drzewostanu. Ale – czy 
potrafimy to docenić i 
dobrze odczytujemy sy-
gnały, które wysyła do 
nas natura z głębi leśnych ostępów?
Przemysław Barszcz, leśnik, dziennikarz 
i pisarz, niestrudzony badacz ojczystej 
przyrody, zaprasza nas do największej sieci 
społecznościowej. Zajrzyjmy na blogi pisa-
ne przez drzewa, zwierzęta i ekosystemy.
Liczba stron: 320, Cena: 39,90 zł

„Ziołowa apteczka na dziecięce choroby”
Magdalena Przybylak-Zdanowicz
Niezbędnik zdrowia dla 
każdej młodej mamy. Zio-
łowa apteczka zdrowia.
Bezpieczne i wypróbo-
wane naturalne sposo-
by na zdrowie i odpor-
ność Twojego maluszka.
Kuracje leczące naj-
częstsze dolegliwości – ziołowe i natu-
ralne sposoby na grypę, gorączkę, katar, 
kaszel, anginę, zapalenia gardła, ucha i 
różne dolegliwości dróg oddechowych. 
Skuteczne kuracje likwidujące przezię-

bienia poprzez pocenie, rozgrzewanie 
ciała kąpielami, masażami.
Liczba stron: 240, Cena: 39,90 zł

„Armagedon. Scenariusze końca świata”
Andrzej Olejnik
Przyroda wie, jak za-
bijać. Na tym polu 
mogłaby zawstydzić 
wszystkich seryjnych 
morderców razem 
wziętych. Oferuje glo-
balny armagedon za 
pomocą asteroidy, ko-
mety, czarnej dziury, 
supernowej, rozbłysku promieniowania 
gamma, burzy słonecznej, antymaterii, za-
trzymania rotacji planety, zaniku grawitacji 
czy erupcji wulkanu.
Rasa ludzka dorównuje przyrodzie w dzie-
dzinie zabijania. Wojna nuklearna, bunt 
sztucznej inteligencji, załamanie się syste-
mów ekonomicznych, awaria sieci interne-
towej, broń biologiczna, chemiczna i gene-
tyczna. No i zawsze mogą nas zaatakować 
Obcy. Pełny zestaw scenariuszy zagłady.
Aż dziwne, że cywilizacja gatunku homo 
sapiens przetrwała tyle czasu. Pozostaje 
jedno pytanie: jak długo? Publikacja tylko 
dla tych, którzy nie boją się spojrzeć praw-
dzie w oczy. A prawda boli, bo… to tylko 
kwestia czasu, aż wyginiemy…
Liczba stron: 360, Cena: 39,90 zł

„Kurpiowskie jadło i obyczaje”
Adam Chętnik, Katarzyna Chętnik
Fafernuchy, mę-
drzyki, zupa piwna, 
hreczuchy, rejbak, 
parzybroda, pra-
żucha, makagigi to 
tylko niektóre z 39 
tradycyjnych po-
traw kurpiowskich, 
których przepisy 
znajdzie czytelnik 
w najnowszej książce z serii „Polskie sma-
ki Mikołaja Reya”.
Mikołaj Rey podczas swoich gastronomicz-
nych wędrówek dotarł na Kurpie dzięki 
pani Katarzynie Chętnik, wnuczce Adama 
Chętnika, etnografa związanego z Kurpiami. 
Przepisy zawarte w tej książce to sposób na 
życie Kurpiów i tradycja smacznego jedzenia. 
Oprócz przepisów na kurpiowskie tradycyjne 
potrawy czytelnik znajdzie tu również opo-
wieści Adama Chętnika związane z kurpiow-
skimi obyczajami, również kulinarnymi.
Liczba stron: 144, Cena: 40,00 zł

 „Bezpieczeństwo społeczne. 
Ewolucja, instytucje, zagrożenia”
Piotr Majer, Andrzej Urbanek
Celem publikacji jest próba komplekso-
wego spojrzenia  na kwestie bezpieczeń-
stwa społecznego przez pryzmat histo-
rycznych, prawnych i instytucjonalnych 
uwarunkowań, a także przez pryzmat 
problemów, które wpisują się aktualnie 

w społeczną przestrzeń bezpieczeństwa. 
Intencją autorów nie jest zaprezentowa-
nie całej, złożonej przecież problematyki 
związanej z bezpieczeństwem społecz-
nym, ale usystematyzowanie dotychcza-
sowej wiedzy z tego zakresu i wskaza-
nie tych problemów, na które powinno 
zwrócić się uwagę, tworząc solidne pod-
stawy skutecznego systemu działań za-
pewniających bezpieczeństwo wszyst-
kim uczestnikom życia społecznego.
Monografia ta jest skierowana nie tylko 
do specjalistów zajmujących się analizą 
bezpieczeństwa spo-
łecznego, ale również 
do studentów kierun-
ków bezpieczeństwa 
narodowego i we-
wnętrznego.
Liczba stron: 244, 
Cena: 40,00 zł

Na przestrzeni wieków istnienia, a zwłaszcza nieistnie-
nia Naszej Ojczyzny polscy patrioci walczący o nią, wolną i 
suwerenną płacili za swą nieugiętą postawę bardzo wysoką 
cenę. Zsyłki, więzienia, tortury, a często śmierć były dla 
nich chlebem powszednim i towarzyszyły im nieodmien-
nie. 

Jednakże Ci nasi poprzednicy, którym zawdzięczamy 
wszystko, acz o tym nie pamiętamy nie poddawali się nigdy 
próbując odzyskać wolność w różnoraki sposób. Często w sy-
tuacjach prawie beznadziejnych. Wydostawali się i uciekali z 
miejsc, z których to wydawało się wręcz niemożliwe. Czynili 
to na wszelkie sposoby, a ich pomysły były nie-
wyczerpane i śmiałe, a często brawurowe i po-
zbawione logiki. Jedne się udawały, a inne nie. 
Można było powiedzieć, że byli więzieni ale nie-
pokonani. Uciekali z więzień, obozów i innych 
miejsc odosobnienia, skąd nikt przed nimi nie 
próbował tego uczynić. Robili to aby dotrzeć za 
wszelką cenę do tych, którzy czekali na nich nie-
odmiennie w Ojczyźnie, czy też poza nią. 

Potrafili przemierzyć przez wrogie kraje ty-
siące nawet kilometrów. Czy był to wiek XVIIII, 
czy też XX, dalekie i niedostępne ostępy Sybe-
rii na nieludzkiej ziemi, twierdza Donżon czy 
KL Auschwitz – bohaterów łączył nieodmiennie POLSKI 
GEN WOLNOŚCI. Nie ma i nie było zbyt wiele więzień, 
z których Polacy nie potrafili uciec. Właśnie o tym w sposób 
piękny opowiada książka pt. „Słynne ucieczki Polaków” au-
torstwa Andrzeja Fedorowicza. Niepozorna na pierwszy rzut 
oka pozycja ukazała się na czytelniczym rynku staranie uzna-
nego oraz przebojowego rodzimego wydawnictwa FRON-
DA, mającego na swym koncie olbrzymią ilość świetnych i 
wartościowych książek. 

Recenzowana pozycja liczy sobie 320 stron i zawiera spo-
rą ilość czarno-białych fotografii. Ze względu na wartką akcję 
czyta się ja bardzo szybko. Ciekawa i adekwatna do treści 
okładka przyciąga wzrok amatorów czytania i zachęca aby to 
niezwłocznie uczynić. Cena 34,90 zł zachęca do kupienia. 
Gorąco polecam na jesienne i zimowe długie wieczory.

Dlaczego i jak uciekali?
Uciekali polscy więźniowie, zesłańcy i jeńcy - statkiem, 

konno, samochodami, pociągami lub na własnych tylko no-
gach, pieszo. Tygodniami, miesiącami, a czasem nawet lata-
mi. Przy ciągłym i pełnym śmiertelnych niebezpieczeństw, 
a także głodu i strachu, wędrowaniu po wrogich terenach. 
Bezkresne i groźne przestrzenie pokonywane były w jednym 
celu – by udowodnić, że Polak nigdy nie będzie świadomie 
niewolnikiem. 

Bohaterami tych niezwykłych historii kierowały różne 
uczucia i motywacje oraz ogromna determinacja. Wanda 
Pawłowska uciekła ze stepów Kazachstanu, bo tęskniła za 
swym synkiem. Maurycy Beniowski, jeden z dowódców 
Konfederacji Barskiej, która miała na celu obronę wiary ka-
tolickiej i niepodległości Ojczyzny był dumnym szlachcicem, 
któremu honor nie pozwalał pogodzić się z myślą o wiecznej 
niewoli, gdzieś na zapomnianym przez Boga i ludzi krańcu 
świata. Kazimierz Piechowski wraz z towarzyszami niedoli 
postanowił wbrew wszystkiemu i wszystkim oraz logice udo-
wodnić, że można pokonać nieludzki system i uciec z piekła 
na ziemi, które do dziś budzi grozę – niemieckiego obozu 
koncentracyjnego Auschwitz. 

Ferdynand Ossendowki, jeden z najpopularniejszych pi-
sarzy w międzywojennej RP, który napisał 77 przepięknych 

książek podróżniczych, wydanych w 80 milionach egzem-
plarzy i przetłumaczonych na 19 języków (więcej spośród 
polskich pisarzy miał tylko Henryk Sienkiewicz) uciekał z 
bolszewickiej Rosji przez całą Syberię. 

Wiara, miłość, determinacja i poczucie obowiązku oraz 
honoru napędzały tych, którzy, ryzykując życiem, dokony-
wali rzeczy wydawałoby się, niemożliwych. Ale aby plan się 
powiódł, potrzebna była też wiedza i inteligencja. Opisy 
przygotowań do ucieczek z twierdzy Srebrna Góra czy KL 
Auschwitz to gotowe scenariusze na świetne, sensacyjne fil-
my. Trudno uwierzyć, że do tej pory nie powstały. Czasem 

oprócz wrodzonego pewnie sprytu potrzebna 
była niezłomna wola walki i przetrwania. Mau-
rycy Beniowski i jego towarzysze zesłania, żydow-
scy więźniowie obozu śmierci w Sobiborze czy 
akowscy jeńcy sowieckiego NKWD ze Skrobowa 
musieli wzniecić zbrojne i krwawe bunty, odnieść 
zwycięstwa, zanim mogli znów zakosztować wy-
marzonego, słodkiego smaku wolności. 

Każda z opisywanych ucieczek była inna. 
Rufin Piotrowski samotnie pokonał pięć tysięcy 
kilometrów z Syberii. Inni bohaterowie opisy-
wanej książki: Bronisław Szeremeta i Ferdynand 
Ossendowski mogli liczyć na wsparcie i pomoc 

jednego lub też kilku towarzyszy. Wywiezienie z Polski we 
wrześniu 1939 roku ogromnego skarbu II RP – wartych dzie-
siątki milionów dolarów zasobów złota (zaangażowana w tę 
spektakularną akcję była pierwsza polska mistrzyni olimpijska 
z Amsterdamu, rzucająca dyskiem, piękna i urocza oraz inteli-
gentna – Halina Konopacka – przyp. W.N.) wymagało z kolei 
zakrojonej na wielką skalę, skoordynowanej akcji wielu ludzi. 

A jednak wszystkie opisane zdarzenia coś łączy. 
To głęboka i nieujarzmiona niczym wiara, że bycia 
Polakiem nie da się pogodzić z biernym fatalizmem i 
wyznawaną dziś przez wielu tzw. „europejczyków” pe-
dagogiką wstydu. Bohaterowie tejże książki jakże są 
inni od wielu z nas, którzy patriotyzm i umiłowanie 
Ojczyzny uważają za obciach. I to w głównej mierze 
do nich kieruję swą recenzję i propozycję zapoznania 
się z pięknymi życiorysami świetnych ludzi i Polaków 
w każdym calu. W przedmiotowej pozycji pokazana 
została tylko niewielka garstka tychże spośród ogrom-
nej rzeszy osób, którzy dla wolności gotowi byli na naj-
większe poświęcenie i straszliwe nieraz ryzyko. Jednym 
się udawało, wielu innym zaś nie, ale warto wiedzieć, 
że naszą historię oprócz tysięcy krzyży pisali również 
słynni uciekinierzy. A puentą niechże będzie następu-
jące zdanie: „Naprawdę, trzeba było mieć pecha, żeby 
dostać do pilnowania Polaka…”

Zdań kilka o autorze
Andrzej Fedorowicz – dziennikarz i freelancer. Pasjo-

nat historii, techniki, wyjątkowych biografii i ciekawych 
podróży. Historyczne dziennikarstwo śledcze stanowi jego 
ulubione zajęcie. Publikował w czasopismach takich jak: 
„Super Express”, „Focus”, „Polityka”, „Newsweek Historia”, 
„Uważam Rze Historia”, „WSieci Historia” i „Forbes”. Jest 
autorem, m.in. „Przewodnika po Wyspach Kanaryjskich” 
oraz książek: „25 polskich wynalazców i odkrywców, którzy 
zmienili świat” (FRONDA) i „Wybranki Fortuny. Niezwy-
kłe Polki, które podbiły świat” (wspólnie z żoną Ireną). I 
choć niektóre gazety, w których autor publikował nie są z 
mojej bajki to książkę, którą właśnie zrecenzowałem napisał 
przednią.
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Zadaniem szpiegów, w dużym uproszczeniu, 
jest odkryanie tajemnice innych. Pracując nad 
tym starają się utrzymać w sekrecie charakter 
swojej misji - podają się za inne osoby, komu-
nikują z mocodawcą w ukryty sposób itd. Z 
pracy wywiadowczej słyną głównie mężczyźni, 
gdyż uważani są za osoby, które nie tylko zno-
szą dobrze stresy dnia codziennego, ale potrafią 
zachować opanowanie i „zimną krew”, sprawnie 
myśleć i działać nawet w sytuacjach zagrożenia 
życia. A jak w roli szpiega radzą sobie kobiety?

Zabójczo skuteczne
Świat wywiadu nie jest wyłącznie męską 

domeną. Kobiety często potrafiły być lepsze i 
skuteczniejsze. Wykorzystując swoje piękno i 
zmysłowość były w stanie pozyskać od mężczyzn 
ich największe tajemnice. Przemysław Słowiński 
w swojej najnowszej 
książce pt. „Kobiety 
wywiadu” przedstawił 
sylwetki piętnastu taj-
nych agentek, które wy-
warły znaczny wpływ 
na historię narodów 
czy przebieg wojen. 
Opowiedział zarówno o 
losach niezwykle dziel-
nych patriotek walczą-
cych o wolność swoich 
ojczyzn, jak i zdepra-
wowanych kolaborant-
kach żądnych władzy i 
pieniędzy.  Ich niepraw-
dopodobne życiorysy 
to gotowe scenariusze 
filmowe.

Niebezpieczny szpieg czy 
zwykła kolaborantka?

Coco Chanel zna-
na jest głównie z tego, 
że zrewolucjonizowała 
modę i stworzyła po-
pularne do dziś perfumy „Chanel No. 5”. Mniej 
znana jest jej praca szpiegowska na rzecz Niem-
ców w czasie II wojny światowej. Jako 57-letnia 
kobieta została zwerbowana przez trzynaście lat 
młodszego oficera Głównego Urzędu Bezpie-
czeństwa Rzeszy. Jak tłumaczyła się po wojnie: 
„Jeśli kobiecie w moim wieku trafia się kocha-
nek, trudno wymagać, żebym się interesowała 
tym, kto wystawił mu paszport”. Francuski ruch 
oporu skazał ją za zdradę, jednak nie była zbyt-
nio niepokojona za swoją wojenną działalność. 
Gdy ją aresztowano, została po kilku godzinach 
uwolniona, podobno po interwencji samego 
Churchilla. Bojąc się dalszych restrykcji, uciekła 
w 1945 roku do Szwajcarii. Do świata mody po-
wróciła w roku 1954, ale jej nowa kolekcja nie 
spotkała się jednak w Paryżu z dobrym przyję-
ciem, głównie za sprawą dawnych nazistowskich 
kontaktów. Rodacy wciąż nie chcieli jej wyba-
czyć zdrady, za jaką uważali sypianie z wrogiem. 
Odniosła za to sukces w USA i Wielkiej Brytanii.

Piękna partnerka Jamesa Bonda
Mało kto wie, że Ian Fleming - autor książki 

o przygodach Jamesa Bonda, wzorował postać 
Vesper Lynd, kobiecej bohaterki „Casino Royale” 

na polskim szpiegu – Katarzynie Skarbek. Prze-
żył z nią burzliwy romans. Ta oszałamiająco pięk-
na, mądra i wykształcona kobieta była nazywana 
ulubioną agentką Churchilla. Co z tego, skoro 
po wojnie zostały jej jedynie odznaczenia, 100 
funtów odprawy i dobre słowo premiera Wielkiej 
Brytanii – zdecydowanie za mało, by godnie żyć 
na obczyźnie.

Skarbek, która była pierwszą kobietą - szpie-
giem w brytyjskim wywiadzie, uważana za le-
gendę słynnego Wydziału Operacji Specjalnych, 
SOE (Special Operations Executive), po wojnie 
aby przeżyć imała się przeróżnych zajęć: była 
sprzedawczynią, telefonistką, kelnerką, w końcu 
została stewardesą na statku. Warto zapoznać się 
z jej działalnością wywiadowczą, jej dokonania są 
imponujące. NNa przykład w Radomiu, w prze-
braniu oficera SS udało się jej wydostać uwię-
zionych przez gestapo Polaków; innym razem 
przeciągnęła na stronę partyzantów cały wrogi 
garnizon, złożony głównie z volksdeutschów 
(nawoływała mężczyzn przez megafon i prawie 
wszyscy, za wyjątkiem niemieckich oficerów, dali 
się przekonać). 

Okoliczności jej śmierci są dramatyczne, za-
bił ją nieszczęśliwie zakochany i zazdrosny ste-
ward. Fani teorii spiskowych twierdzą jednak, 
że mogła zginąć z rąk brytyjskiego wywiadu. 

Krystyna Skarbek vel 
Christine Granville 
vel Pauline Armand 
wiedziała bardzo dużo 
i chętnie o tym mó-
wiła.

Intrygi, szantaże, wiel-
ka polityka

O kim jeszcze 
pisze Słowiński? Do-
wiedzie się Państwo 
o Mathilde Carre ps. 
„Kotka”, która zdra-
dziła Niemcom siat-
kę francuskiego Re-
sistance. Skazana na 
gilotynę w wieku lat 
40, dożyła jednak pra-
wie stu lat, wydając 
po drodze pamiętnik.

Kolejna to współ-
czesna Anna Chap-
man, agentka 00Sex. 
Wyszkolona na „uni-
wersytecie uwodzicie-

li” koło Kazania. Powróciła do rosyjskiej ojczy-
zny w glorii superszpiega. Jej podobizna znalazła 
się ostatnio nawet na znaczkach pocztowych. 

Karolina Rzewuska (Sobańska) to szpieg w 
krynolinie. Używając prowokacji i szantażu, bez 
wahania niszczyła polskich patriotów, nawet tych 
z kręgu najbliższych przyjaciół i rodziny. 

I wreszcie najdzielniejsza z dzielnych, spo-
śród 316. cichociemnych jako jedyna kobieta, 
przekradała się przez ośnieżone przełęcze Pi-
renejów i skakała w nocy ze spadochronem. 
Wzorzec odwagi i patriotyzmu - Elżbieta Za-
wacka.

Bycie szpiegiem to wyjątkowo trudna praca. 
Nie zdajemy sobie sprawy z powagi ich działań. 
Dzieje agentów i agentek owiane są tajemnicą. 
Choć często dokonują bohaterskich czynów, nigdy 
się o tym nie dowiemy. Przemysław Słowiński pod-
jął się zadania upamiętnienia kilkunastu z nich. 
Książkę o tyle się dobrze czyta, że napisana jest 
jak powieść historyczno-sensacyjna. Każda kolejno 
opowiedziana biografia jest niezwykle wciągająca. 
Szczerze polecam.

Książka liczy 360 stron, a ej cena to 44,90 
zł. Pozycja ukazała się nakładem Wydawnictwa 
FRONDA.

„Wędrówka w świat”
Antoni Ferdynand Ossendowski
Opowieść o egzotycznych od-
ległych krainach i morskich 
wyprawach.
Wojtek, młody chłopak, po 
śmierci ojca rybaka, którego 
zabrało morze, opuszcza ro-
dzinny dom. Nie mając żad-
nego fachu w ręku i środków do życia, zaciąga się na 
„Fennię”, stary statek handlowy. Podczas dalekomor-
skich wypraw zwiedza różne kontynenty, poznaje ich 
mieszkańców, nieznane kultury i obyczaje. Zdobywa 
nowe doświadczenia, które pomagają mu zrozumieć 
świat i samego siebie.
Liczba stron: 208, Cena: 29,90 zł

„Londyn. Miasto queer” 
Peter Ackroyd
Fascynująca historia płci i 
seksu w jednej z najstarszych 
metropolii Europy.
Autor odsłania tajemną hi-
storię Londynu w całym jej 
zróżnicowaniu, ze wszyst-
kimi pokusami, ale także 
niebezpieczeństwami i okru-
cieństwami. Spogląda na Londyn z zupełnie nowej 
perspektywy: dziejów i doświadczeń populacji qu-
eer. Prowadzi nas w odmęty nieznanych epizodów z 
dziejów Londynu, od osławionych średniowiecznych 
Normanów po szaleństwo egzekucji za sodomię w 
początkach XIX wieku. Wiedzie nas przez lupanary, 
puby, teatry i królewskie sypialnie, opowiada o Gay Li-
beration Front, muzyce disco i grozie AIDS, aż po czasy 
współczesnych parad równości.
Liczba stron: 300, Cena: 42,00 zł

„Zaniemówienie”
Justyna Wydra
Fascynująca opowieść o losach 
rodzin boleśnie uwikłanych w 
historię. Bez przemilczania aż 
do zaniemówienia…
Tychy, małe miasteczko na 
Śląsku. To właśnie tutaj w ple-
biscycie roku 1921 czterech 
na pięciu mieszkańców zagło-
sowało za przyłączeniem regionu do Polski. Dwie de-
kady później niemal wszystkich obywateli wciągnięto 
na volkslistę. Kim są ówcześni tyszanie? Polakami? 
Niemcami?
Dwudziestojednoletnia Hilda Widera tego nie ro-
zumie. Jej ojciec Achim ma na to jedną odpowiedź: 
„Ślązakami”. Ślązacy muszą być mądrzy. I muszą być 
gotowi na ponoszenie konsekwencji swoich decyzji. 
Jak Achim. Jak Hilda. Jak jej piękna siostra bliźniaczka 
Rosa...
Liczba stron: 329, Cena: 34,90 zł 

„Ostatnie konklawe” 
Marcin Wolski
Marcin Wolski wraca do tema-
tyki swej debiutanckiej powie-
ści „Agent Dołu”.
W niespokojnym, zagrożonym 
kryzysem świecie w Watykanie 
odbywa się kolejne konklawe. 
Nieoczekiwanie ważną role za-
czyna odgrywać na nim mało 
znany kardynał, którego szan-
se rosną z każdym kolejnym głosowaniem. W pewnym 
momencie okazuje się że jest to doskonale zakonspi-
rowany emisariusz piekieł. Nieuchronny zda się bieg 
wydarzeń próbuje odwrócić dość przypadkowo skom-
pletowany zespół – suspendowany ksiądz, zakonnica, 
która utraciła pamięć, scenografka z telewizji o dość 
libertyńskich poglądach, jej znajoma charakteryza-
torka – lesbijka, pisarz, który z trudem przezwyciężył 
chorobę alkoholowa i zakonnik komandos. Czy starczy 
im sił, aby pokonać Moce Ciemności?
Liczba stron: 272, Cena: 39,90 zł

„Śledczy”
W.E.B. Griffin
Brutalna zbrodnia... Miejscy 
ekoterroryści... Dochodzenie 
w sprawie nieuczciwych gli-
niarzy...
Podobnie jak w innych tomach, 
tak i tu Matt Payne wraz z to-
warzyszami z wydziału docho-
dzeń specjalnych zmuszeni są prowadzić kilka śledztw 
jednocześnie. Dochodzenie w sprawie korupcji jeszcze 
bardziej się komplikuje, gdy w trakcie akcji dochodzi do 
brutalnego gwałtu. Matt szuka kluczowego dowodu w 
sprawie i musi się śpieszyć, zanim będzie za późno. Ko-
bieta, którą przypadkowo poznaje na przyjęciu, może 
się okazać istotnym łącznikiem z grupą terrorystów i 
Payne musi jak najszybciej podążyć jej tropem, nim ślad 
się urwie. W pewnym momencie Matt staje przez wybo-
rem pomiędzy życiem zawodowym a osobistym. Jego 
sytuacja staje się coraz trudniejsza, aż w końcu będzie 
musiał wykorzystać wszystkie umiejętności nie tylko 
po to, by doprowadzić wszystkie wątki do rozwiązania, 
lecz po prostu po to, by przetrwać...
Liczba stron: 772, Cena: 42,90 zł

„Dlaczego Polska jest wartością”
Andrzej Przyłębski
Autor dedykuje książkę ludziom, 
zwłaszcza młodym, którzy szu-
kają odpowiedzi na pytanie, czy i 
jaki ma sens bycie we wspólnocie 
historyczno-kulturowej. Którzy 
chcą wiedzieć, czy powinniśmy 
być dumni z własnej przeszłości, 
czy raczej poddać się pedagogi-
ce wstydu akcentującej ciemne strony polskiej historii? Czy 
mamy się czuć zażenowani, że tkwi w nas swego rodzaju me-
sjanizm patriotyzmu jako umiłowanie ojczyzny i wolności?
Udowadnia młodym ludziom, że zatopienie się w kon-
sumpcji, zabawie, postawach hedonistycznych, tylko 
pozornie może gwarantować nowoczesną, europejską 
tożsamość. Przekonuje, że Polska jest wartością.
Liczba stron: 250, Cena: 45,00 zł

„Królewicz i żebrak”
Mark Twain
Wzruszająca historia niezwy-
kłej zamiany.
Tom i Edward są do siebie bar-
dzo podobni, a jednocześnie 
zupełnie różni. Tom pocho-
dzi z bardzo biednej rodziny, 
Edward – z królewskiej. Pew-
nego dnia chłopcy niespodziewanie zamieniają się 
rolami. Jak sobie poradzą w nowych sytuacjach? Który 
powinien zostać prawdziwym królem?
Ta historia podobno naprawdę wydarzyła się w XVI-wiecz-
nym Londynie. Spisana przez Marka Twaina weszła do klasy-
ki literatury dziecięcej i do dziś wciąga dużych oraz małych 
czytelników. Nowe wydanie z pięknymi ilustracjami bawi 
dowcipem Twaina i wzrusza losami chłopców, a także skłania 
do refleksji nad tym, czym właściwie jest sprawiedliwość.
Liczba stron: 336, Cena: 35,00 zł

„Cześć, i dzięki za ryby / W zasadzie niegroźna”
Douglas Adams
Dwie ostatnie części kul-
towej „trylogii w pięciu 
częściach”, która dzięki 
brawurowemu połączeniu 
wizyjnej fantastyki ze zwa-
riowanym brytyjskim hu-
morem na trwałe weszła do 
kanonu popkultury.
Liczba stron: 656, Cena: 55,00 zł

książki

DOROTA SMOSARSKA

czytaj więcej na
www.pulsciechanowa.pl

Nowości Wydawnictwa ZYSK I S-KAPrzemysław Słowiński – „Kobiety wywiadu”

Kobieta – szpieg
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